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0 pîrghîe principală 
pentru reducerea prețului de cost

Pentru cadrele din economie, cunoaște
rea structurii indicelui care sintetizează 
întreaga activitate a unei întreprinderi, 
adică a prețului de cost, este de ce>a mai 
mare însemnătate. Acest lucru le dă po
sibilitatea înțelegerii direcțiilor în care 
poate și trebuie să fie dusă lupta pentru 
scăderea cheltuielilor de fabricație, le 
anată căile de urmat în vederea produce
rii de mărfuri mai ieftine. Pentru nume
roși directori și ingineri șefi de fabrici și 
uzine este clară, de pildă, marea influ
ență pe care o au consumurile specifice de 
materiale asupra nivelului prețului de 
cost. Și într-adevăr, folosirea judicioasă 
a materiilor prime și a materialelor auxi
liare în vederea reducerii consumurilor 
planificate, asigură, alături de aliți factori, 
o reducere corespunzătoare a prețului de 
cost al produselor.

Gospodărind cu chibzuială materialele 
încredințate, oamenii muncii dintr-o serie 
de întreprinderi obtțin pe de o parte spo
rirea volumului de mărfuri destinate 
populației, iar pe de altă parte reduc 
prețul de cost al acestor produse. La fa
brica de încălțăminte „Nicolae Bălcescu" 
din Capitală, de pildă, colectivul secției 
de croit a economisit luna trecută 13.200 
dm. p. de piele, din care s-au confecțio
nat peste prevederile normelor de consum 
692 perechi fețe de încălțăminte. Acest 
succes obținut de secția de croit s-a re
flectat și asupra prețului de cost realizat 
de întreprindere care a scăzut în această 
perioadă sub prevederile planului. Folosi
rea judicioasă a materiei prime a ajutat 
și colectivul întreprinderii „Elena Pavel" 
să reducă de asemenea prețul de cast 
față de sarcina planificată.

Asemenea exemple și încă multe altele 
întîlnite în fabricile și uzinele patriei noa
stre ilustrează hotărîrea cu care oamenii 
muncii din industrie folosesc această pîr
ghie principală în lupta pentru reduce
rea prețului de cost al produselor.

O serie de conducători de întreprinderi 
însă, deși recunosc în vorbe marea în
semnătate a reducerii consumurilor speci. 
fice în acțiunea de ieftinire a pre
țului de cost; nu au luat în unită
țile pe care le conduc măsuri hotă- 
rite pentru atingerea acestui obiectiv. 
In aceste întreprinderi în care conduce
rile desconsideră în practică acțiunea de 
economisire a materialelor, domnește risi
pa, consumurile normale sînt depășite, iar 
drept urmare prețul de cost crește în loc 
să scadă conform planului. La țesătoria 
de mătase „Ilie Pintilie", de pildă, prețul 
de cost planificat pe trimestrul III a fost 
depășit cu 3,68 la sută- Această stare de 
lu«rtiri își are rădăcina în nrimul rînd în 
faptul că în întreprindere materia primă 
nu este judicios folosită, ceea ce a dus 
la depășirea cu peste 5 la sută a consu
murilor specifice planificate pe trimestrul 
III. De asemenea, la uzina de mașini a- 
gricole „Tudor Vladimirescu", la țesăto- 
ria „Ana Ipătescu", pe numeroase șantie
re de construcții, risipa de materiale a

influențat negativ planul prețului de cost 
care nu a fost îndeplinit.

Asemenea atitudini profund dăună
toare, manifestate fată de folosirea ma
teriilor prime și a materialelor auxiliare, 
trebuie combătute cu toată vigoarea. Ca
drele de conducere, colectivele de muncă 
din sectoarele sau întreprinderile în oare 
economisirea materialelor nu constituie 
încă una din preocupările centrale, unde 
mai domnește risipe, trebuie să înțeleagă 
că nu le este îngăduit să subaprecieze 
această problemă.

Grija pentru reducerea consumului de 
materii prime trebui? îndreptată deopo
trivă și asupra celorlalte materiale a că
ror valoare intră în prețul de cost <a4 unui 
produs. In această lumină apare marea 
importanță a economisirii -combustibilu
lui, a lubrefianților, etc.

De mari posibilități pentru reducerea 
consumurilor specifice dispun și construe, 
torii de mașini. Ei sînt chemați să re
ducă consumul de metal 1a fiecare fabri
cat fără. însă ca aceasta să știrbească ca
litatea produselor. Ei pot obține acest lu
cru reducînd greutatea produselor prin 
reducerea pieselor componente, îm
bunătățind folosirea metalelor prin redu
cerea adauselor de prelucrare și răscroire 
economică, înlocuind metalele costisitoare 
cu altele mai ieftine.

In lupta pentru economii în vederea re
ducerii prețului de cost nu trebuie sub
apreciate nici cele mal mici posibilități. 
Economii de mică însemnătate în apa
rență, generalizate însă în mai multe în
treprinderi, pe o întreagă ramură indus
trială, pot aduce o mare contribuție la re
ducerea prețului de cost al produselor. 
Dacă pe întreaga ramură a industriei tex
tile, de pildă, consumul specific de fure 
de bumbac ar fi redus doar cu unu la 
sută, s-ar putea obține o economie de fire 
din care se pot țese în plus 2.200.000 me
tri țesături.

Conducerile întreprinderilor au datoria 
să acorde mâi multă atenție respectării 
cu strictețe a consumurilor specifice, pu- 
nînd în practică o serie de măsuri tehni- 
co-organizatorice care să ajute lupta 
muncitorilor și tehnicienilor pentru redu
cerea normelor de consum planificate. 
Grija de zi cu zi pentru folosirea cu 
chibzuială a materiilor prime și a ma
terialelor auxiliare trebuie împletită cu 
preocuparea pentru înlocuirea unor mate
rii prime scumpe cu altele mai ieftine, a 
unor materii prime venite din import cu 
altele care se pot produce în tară.

Luptînd cu perseverență pentru reduce
rea rebuturilor, a deșeurilor, împotriva 
pierderilor în producție, împletind acțiu
nea pentru economii cu cea pentru calita
tea produselor, pentru mărirea durabilită
ții mărfurilor, muncitorii și tehnicienii din 
industria noastră vor putea economisi în
semnate cantități de materii prime și 
materiale auxiliare, contribuție directă 
la reducerea prețului de cost al produ
selor.

Deschiderea Expoziției anuale de stat a artelor plastice
Astăzi la orele 12 a.m. jn sălile Muzeu

lui de Artă al R.P.R. ere loc deschiderea 
oficială a Expoziției anuale de stat a arte
lor plastice, organizată de Ministerul Cul
turii împreună cu Uniunea Artiștilor Plas
tici.

Cele 1000 de lucrări plastice expuse: pic
turi, sculpturi, afișe, ilustrații de carte, cari
caturi, sînt semnate de artiști plastici din 
Capitală șl din țară. Multe din lucrările 
expuse au fost selecționate de la expozițiile 
regionale de artă plastică de la Iași, Cluj, 
Orașul Stalin, Timișoara, etc.

♦ 
♦

♦

Din toate coifurile patriei
Alte întreprinderi

In ziua de 17 decembrie, fabrica 
de confecții. „Gh. Gheorghiu-Dej“ 
din Capitală, fruntașă pe țară, de
ținătoare a Drapelului de producție 
al Consiliului de Miniștri, a termi
nat planul global de producție pe 
anul 1954.

Pină la 1 decembrie, productivi
tatea muncii a crescut cu 11,91 la 
sută față de plan.

Pînă la sfîrșitul anului, colecti
vul fabricii de confecții „Gh. 
Gheorghiu—Dej" s-a angajat să 
producă, peste prevederile planului 
anual. 26.000 de paltoane și ragla
ne pentru femei, 33.000 de canadi
ene pentru bărbați și femei, 7.000 
de jachete. 14.000 de fuste, 10.000 de 
paltoane, pardesie și raglane pen
tru copii și alte confecții. In vede
rea pomului de iarnă, fabrica va 
livra, in afara planului de produc
ție, peste 20.000 de canadiene și 
bluze vătuite, 10.000 de rochițe, 
6000 perechi de pantaloni și peste 
5000 de șepci și căciulițe pentru 
copii.

★
In fiecare zi poșta aduce pe adre

sa conducerii Ministerului Indus

și-au îndeplinit planul de producție
triei Ușoare numeroase telegrame. 
Cu toate că cele mai multe din ele 
au un conținut asemănător nu poți 
să nu desprinzi din cele cîteva cu
vinte pe care le cuprinde o astfel 
de telegramă faptele mărețe săvîr- 
șite de numeroase colective de 
muncă.

Iată textul uneia din telegramele 
sosite în ziua de 18 decembrie: 
„Colectivul de muncitori, ingineri, 
tehnicieni și funcționari ai fabricii 
de postav „6 Martie“-Sighișoara 
și-a îndeplin’f planul anual de 
producție pe anul 1954 la data de 
18 decembrie 1954“.

In aceeași zi o altă telegramă 
pleca de data aceasta spro Sighi
șoara : ,,Vă felicităm cu toată căl
dura pentru realizările obținute de 
dvs. îndeplinind planul pe anul 1954 
înainte de termen. Trebuie să fiii 
convinși în activitatea dvs. de vii
tor că poporul nostru muncitor 
așteaptă de la noi mai multe pro
duse d<i larg consum, mult mai 
frumoase și mult mai durabile, o- 
biective în îndeplinirea cărora vă 
urăm noi succese în anul 1955“.

Doar două telegrame din noianul 
de fiecare zi, doar cîteva cuvinte, 
dar ele sînt semnificative pentru 
munca plină de avînt a celor din 
fabrici și uzine, pentru munca lor 
în slujba poporului.

★
PITEȘTI ( de la coresponden

tul nostru). — Printre telegra
mele primite în ultimele zile de 
comitetul executiv al sfatului
popular 
aceea a
r.i de interes 
din orașul 
telegramă se anunță

regional Pitești 
colectivului 

local 
Rîmnicu

este și 
întreprinde- 
„6 Martie" 
Vîlcea. In 

că muncitorii
și tehnicienii acestei întreprinderi 
și-au realizat planul de producție 
pe anul 1954 cu 17 zile mai devre
me.

Aproape 40 de întreprinderi 
din regiunea Pitești și-au îndepli
nit pînă acum planul anual de 
producție. Printre acestea se nu
mără și „Vasile Roaită“-Cîmpulung, 
I.F.E.T.-Rucăr, Trustul regional de
panificație, I.F.E.T.-Stîlpeni și Dra-
goslavele, cooperativele meșteșu
gărești „1 Mai" Drăgășani, „Ce- 
ramica“-Rîmnicu Vilcea și altele.

Valorificarea castanelor
CLUJ (de la corespondentul nos

tru). — O materie primă nevalori
ficată încă o constituie castanele 
sălbatice. I n dreptînd u-și atenția 
6pre acest produs natural, un grup 
de oameni de știință clujeni au re
ușit să elaboreze metode de valo
rificare a acestor castane.

Cercetătorii — cadre didactice

de la Universitatea cu limba de 
predare romină „Victor Babeș" șl 
de la Universitatea cu limba de 
predare maghiară ,,Bolyai", pre
cum și tehnicieni de la fabrica de 
spirt „Clujanul" — au studiat te
meinic problema fermentării ami
donului din castane sălbatice și eu 
pus la punct metoda fabricării 
spirtului pe această cale.

In curînd se va putea trece la 
traducerea în viață a acestei în
semnate metode. Potrivit statisti
cilor, în țara noastră s-ar putea 
recolta anual circa 8.000 de va
goane de castane sălbatice. Prin 
punerea în valoare a acestor cas
tane, s-ar putea da peste plan sute 
de vagoane de ulei și mii de va
goane de spirt.

Premierea unor cadre didactice
Ministerul Invățămîntului, în 

colaborare cu Comitetul Central al 
Sindicatului Muncitorilor din Invă- 
țămînt, a atribuit zece premii spe
ciale de categoria l-a și diplome 
de merit unor cadre didactice din 
țară. Aceste premii, care sînt în 
valoare de cîte 2500 lei fiecare, și 
diplomele, au fost în.mînate învă
țătorilor, profesorilor și activiști
lor din domeniul învățămîntului 
care s-au evidențiat printr-o par
ticipare activă' la rășpîndirea cul
turii în rîndul poporului munci
tor și care au obținut rezultate 
deosebite in procesul de instruire

Se schimbă
CRAIOVA — (de la coresponden

tul nostru). Multe lucruri noi apar 
în calea vizitatorului care n-a mai 
străbătut străzile orașului Craiova 
fie numai de un an de zile. Fru
mosul scuar ce-1 întîmpină pe că
lător de îndată ce a coborît din 
tren, blocurile muncitorești de pe 
strada Solomon, teatrul de vară 
construit în timpul record de. 55 
zile, iată numai cîteva din realiză
rile obținute de oamenii muncii din 
orașul Craiova în acțiunea pentru 
înfrumusețarea orașului.

Dar acțiunea lor nu s-a oprit 
aici, ci continuă cu și mai mare a-

orașului

ca, raionul Ceahlău, regiunea Ba
cău, Vanda Mincu, profesoară de 
geografie, directoarea școlii medii 
de 10 ani fete Rădăuți-Suceava, 
Ion Mureșanu, șeful secției de în- 
vățămlnt Satu Mare, regiunea 
Baia Mare, Adialberg I. Sekely, 
inspector școlar, taionul Moldova 
Nouă, regiunea Timișoara, învăță
torii Andrei Adorian, din satul Că- 
lacea, raionul Jibou, regiunea Cluj, 
Iile Zugrăvescu, de la șcpala de 
7 ani din comuna Voicești, raio
nul Drăgășani, regiunea Pitești 
și Nicolae Goșa, directorul școlii 
speciale de surdo-muți din C a- 
iova.

Craiova
femei, participă cu însuflețire la 
lucrările de demolare a unor zi
duri în locul cărora se va ridica 
în curînd o nouă construcție: un 
local propriu al Filarmonicii de 
stat „Oltenia". Noua sală va avea 
o capacitate de peste 400 locuri. A- 
lături de clădirea Institutului A- 
gronomic se înalță zi de zi zidu
rile unui nou cămin studențesc.

Construcții asemănătoare se ri
dică și în alte străzi și cartiere 
contribuind la înfrumusețarea ora
șului, la îmbunătățirea continuă a 
nivelului de trai al oamenilor mun
cii.

Sprijin frățesc oamenilor muncii 
din agricultură

Oamenii munții din agricultură au primit un nou ajutor 
frățesc din partea muncitorilor din industrie. Cei peste 600 
de ingineri și maiștri mecanici care pornesc zilele acestea să 
lucreze în S.M.T.-uri și gospodării de stat, sînt cadre bine 
pregăt te, oameni care vor depune întreaga lor pricepere și 
dragoste de muncă pentru repararea la un Înalt nivel tehnic 
a tractoarelor și mașinilor agrlccle.

Oameni de nădejde
De la noi, din fabrica „Clement Gottwald" pleacă în stațiunile 

de mașini și tractoare și în sectoarele mecanice ale gospodăriilor 
de stat doi ingineri, șase maiștri mecanici, precum și un însemnat 
număr de muncitori. Sarcina lor — aceea de a ajuta la buna orga
nizare a atelierelor de reparații, la executarea lucrărilor de repa
rații la un înalt nivel tehnic și de a sprijini ridicarea califi
cării! cadrelor existente în S.M.T. și sectoarele mecanice — nu 
este de loc ușoară. Îndeplinirea acesteia necesită pricepere și dra
goste de muncă, necesită eforturi serioase. Dar noi sintem încre
dințați că ei vor izbuti să-și îndeplinească cu cinste sarcinile. 
Aceasta pentru că cel care s-au hotărît să plece în unitățile agri
cole socialiste de la sate, sînt oameni de nădejde, fac parte dintre 
cele mal bune cadre ale fabricii noastre.

Ar fi încă destule lucruri de spus în legătură cu inginerii, mai
ștrii și tehnicienii de la noi, care pleacă in S.M.T.-uri și în sec
toarele mecanice ale gospodăriilor de stat. Dar sint convins că 
înseși faptele vor mai vorbi despre ei, despre hotărirea lor da a 
ajuta la ridicarea producției agricole.

VASILE BARBU
Director adjunct al fabricii 

„Clement Gottwald“-București

„Vom munci cu tot elanul"
DEVA. — Recenta hotărire a Consiliului de Miniștri în legă

tură cu ajutorul oare trebuie dat pentru întărirea organizatorică 
și tehnică a S.M.T.-urilor și gospodăriilor de stat a stînnit entu
ziasm printre ingineri și tehnicieni. Imbrățișînd cu căldură această 
sarcină, șapte ingineri și tehnicieni cu o înaltă calificare de la 
combinatul siderurgic „Gh. Gheorghiu-Dej“ din Hunedoara au și 
plecai pe teren pentru a ajuta la buna organizare a atelierelor 
de reparații, la executarea reparațiilor tractoarelor șl mașinilor 
agricole, la ridicarea calificării cadrelor din S.M.T.-uri și din 
sectorul mecanic al gospodăriilor de stat.

„Vom munci în agricultură cu același elan cu care am mun
cit și în combinat —- a spus inginerul Atanasle Zabunov — ca să 
aducem și noi o contribuție în lupta pentru obținerea unui avint în 
agricultură".

Tehnicianul Iașcisin Nofan ca și ceilalți ingineri șl tehnicieni 
care au plecat în agricultură s-au angajat să muncească cu elan 
pentru Îndeplinirea sarcinilor importante ce li s-au încredințat.

Eminenți luptători pentru pace 
și prietenie între popoare

Ieri am publicat lista noilor laureați ai Premiului Interna
țional Stalin „Pentru întărirea păcii intre popoare", decernat 
unor luptători eminenți pentru pace. In cele ce urmează 
prezentăm pe scurt personalitatea celor cărora li s-a conțerit 
înalta distincție internațională:

și de educare a tineretului și mai 
ales în acțiunea de lichidare a 
neștiințel de carte.

Au fost premiați: Ștefan Ștefă- 
nescu, directorul Școlii elementare 
Czriiduratu II din Porcești Leordeni, 
Gh. Stănescu, metodist pentru 
limba romînă la cabinetul pedago
gic de pe lingă secția de învăță- 
mînt a regiunii Arad, Paraschiva 
Bitai, învățătoare în comuna So- 
vata, raionul Sîngiorgiu de Pâ- 
dure-Regiunea Autonomă Maghia
ră, Maria Popescu, directoarea 
școlii elementare din comuna Bor-

înfăfișarea
vînt. Noi și noi șantiere deschise 
în diferite părți ale orașului atrag 
zilnic zeci și sute de cetățeni care 
contribuie prin munca lor volunta
ră la ridicarea altor construcții.

Pe calea București, în spatele 
pieții centrale, acolo unde pînă nu 
de mult era un teren viram plin cu 
gropi, a început de cîteva săptă- 
mmi construirea a două blocuri 
muncitorești. Frigul primelor zile de 
iarnă n-a stăvilit cu nimic mun
ca plină de avînt a constructori
lor.

O vie animație domnește zilnic, 
și pe strada V. I. Lenin. Sute de 
muncitori și funcționari, elevi și

ACTUALITĂȚI DIN UNIUNEA SOVIETICĂ
TEHNICA ÎNAINTATĂMicrocinemafografia ca metodă 

de studiu al proceselor biologice
In ultimul timp in U.R.S.S. microcinema- 

tografia ca metodă de studiu al fenomenelor 
vitale s-a îmbogățit cu noi tipuri de micro
filme. Avantajul acestor microfilme constă 
în faptul că permit înregistrarea atît a pro
ceselor ce se desfășoară normal cit și a celor 
de mare rapiditate. Folosirea acestei metode 
are o importanță covîrșitoare în citologie și 
microbiologic, pentru studierea morfologiei 
funcționale a celulelor și structurilor nu
cleelor precum și a proceselor legate de dez
voltarea și înmulțirea lor. Pentru a se putea 
înregistra mișcările repezi ale unui corp, ca 
de pildă, mișcările flagelului, bacteriilor, se 
folosește metoda stroboscopică care constă 
în a lumina preparatul cu o lumină discon
tinuă obținută prin intermediul unui obtura
tor plasat în fața oglinzii microscopului. In 
afară de aceasta s-a pus la punct metoda 
de înregistrare a proceselor cu desfășurare 
lentă, ca de pildă, îmbunătățirea organisme
lor unicelulare, diviziunea celulelor, crește
rea țesuturilor animale șl vegetale. înceti
nind și reglind aparatul de filmat se pot 
obține in decurs de cîteva secunde sau chiar 
minute o singură fotografie, pe cînd în mod 
normal numărul de microradiografii pe se
cundă este de 24.

Noi mașini de calculat

Oamenii de știință sovietici au creat noi 
mașini de calculat care rezolvă probleme le
gate de folosirea matematicii superioare. 
Calculind concomitent suma a opt coloane 
de numere multiple, efectuînd peste 70.000 
de adunări pe oră, noua mașină de calculat 
efectuează munca pe care ar trebui s-o facă 
100 de lucrători contabili.

Televizorul în laborator

Constructorii sovietici de mașini execută în prezent comenzi privind constru
irea celui mai nou și puternic utilaj necesar industriei chimice producătoare de 

' îngrășăminte minerale. Printre noile mașini perfecționate se numără și compre
sorul de înaltă presiune construit de uzina pentru construcții de mașini „Frunze" 
din Sumk.

Noul compresor are o capacitate de comprimare de 16.000 m.c. gaz sau aer 
pe oră la o presiune de 320 atmosfere. Compresorul este pus în funcțiune cu 
ajutorul unui motor electric cu o capacitate de 4000 kw.

Pentru a ne face o imag'ne despre*proporțiile acestui compresor, este deajuns 
să cităm următoarele cifre : lungimea mașinii este de 16 metri, lățimea ei de 9,6 
metri, Iar înălțimea de 4,5 metri. Greutatea totală a mașinii este de 375 tone.

In cabinetul luminos se aude comanda 
profesorului K. P. Molokanov.

— Apropie-te mai mult de ecran... Intoar- 
ce-te cu partea stingă... Cu partea dreaptă...

Pe ecranul unei cutii nu prea mari apare 
imaginea toracelui, a plăminilor, a inimii...

Dar iată că s-a auzit țăcănitul comutato
rului și imaginea a dispărut.

— Examenul medical s-a terminat. Poți 
să te îmbraci — transmite prin microfon 
profesorul și înscrie rezultatele radiografiei.

Dar unde este bolnavul? El se află în 
sala situată in celălalt capăt al clădirii, sin
gur, lingă un aparat Roentgen. In locul doc
torului, Ungă ecranul aparatului se află un 
mic emițător de televiziune.

Experiențele făcute cu noua instalație la 
Institutul de higienă a muncii și bolilor pro
fesionale au dat rezultate îmbucurătoare. 
Folosirea noii instalații îl va scuti pe ra
diolog de două lucruri: radiația razelor 
Roentgen și de întunericul din cabinet.

Un nou dispozitiv

mărilor
Metoda fotografiilor submerse este astăzi 

cel mai modern mijloc de cercetare ocea- 
nografică, hidrobiologică și geologică a fun
dului mărilor, la o adincime la oare, sca
fandrii pot lucra mai greu. Fotografiile fun
dului mărilor permit studierea microreliefu- 
lui. a sedimentelor cit și a răsplndirii și 
orientării faunei bentohice'.

Această metodă mai poate fi aplicată cu 
succes în rezolvarea unor probleme de ordin 
practic, la detectarea epavelor de vapoare, 
la cercetarea instalațiilor portuare, etc.
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e DENIS NOVELL PRITT, președintele Asociației Internațio
nale a Juriștilor Democrați, mare specialist în domeniul dreptului, 
avocat regal, participă de mulți ani la viața politică și socială din 
Anglia. Om politic cu convingeri ferme șl de o cinste ireproșabilă, 
iși consacră întreaga sa energie în folosul luptei pentru pace. 
Sint cunoscute meritele sale în demascarea criminalilor de război 

' germani. Eminent publicist, el a dezvăluit prin articole și broșuri 
adevăratele dedesubturi ale evenimente!ar din Coreea.

o ALA1N LE LEAP, secretarul generai al Confederației Gene
rale a Muncii din Franța, de peste 20 de ani și-a consacrat În
treaga sa activitate apărării intereselor oamenilor muncii. Prin 
aceasta a participat activ și la lupta pentru pace, împotriva pri
mejdiei unui nou război. El s-a aflat în primele rînduri ale luptători
lor împotriva războiului din Indochina. In prezent, alături de cei
lalți patrioți din Franța, luptă împotriva acordurilor de la Londra 
șl P <1 fi s

0 TAKIN KODO HMAING, activist pe tărim social din Birma- 
nia, scriitor, istoric, filozof, veteran al luptei de eliberare națio
nală, se bucură de un mare respect în rindul poporului său, căre i 
numește „marele înțelept al Birmanici". In timpul dominației bri
tanice el a fost conducătorul partidului „Takinilor" care își pro
punea eliberarea țării. După cel de al doilea război mondial, 
Hmaing se găsește in rîndul luptătorilor activi pentru pace in 
Asia și în întreaga lume, fiind ales în 1952 președinte al Comite
tului Național al Congresului Partizanilor Păcii pe întreaga 
Birmanle.

O BERTHOLD BRECHT, poet și dramaturg german, luptător 
convins împotriva militarismului german încă Imediat după ter
minarea primului război mondial, trăiește cu începere din 1947 în 
R. D. Germană. Aci participă activ la construirea noii vieți a 
poporului german, numărindu-se în primele rînduri ale forțelor pa
triotice care militează pentru unificarea pașnică a Germaniei, îm
potriva primejdiei militarismului german, pentru pace și prietenie 
între poporul german și toate celelalte popoare.

• FELIX IVERSEN, reprezentant plin de abnegație al mișcării 
pacifiste din Finlanda, este profesor la Universitatea din Helsinki, 
încă din anul 1920 el a hotărît să-și consacre viața apărării păcii, 
devenind în 1926 conducătorul organizației „Uniunea păcii din 
Finlanda", iar în 1935 președintele „Uniunii păcii țărilor nordice", 
asociație a organizațiilor pacifiste din țările scandinave. După cel 
de al doilea război mondial, Iversen a aderat la mișcarea partiza
nilor păcii. In calitatea sa de vicepreședinte al organ zației „Parti
zanii Păcii din Finlanda", el duce o luptă energică împotriva 
cursei înarmărilor și a remilitarizării Germaniei.

9 ANDRE BONNARD, lingvist de seamă din Elveția, profesor 
la Universitatea din Lausanne, este inițiatorul unirii tuturor ele
mentelor iubitoare de pace din țara sa într-o singură mișcare. Din 
1949 profesorul Bonnard conduce Comitetul partizanilor păcii din 
Elveția, rezistînd tuturor atacurilor îndreptate împotriva sa de 
către reacțiune.

e BALDOMERO SANIN CANO, eminent om de știință și cu
noscut om politic din Columbia, este un strălucit reprezentant al 
umanismului și liberalismului din țara sa. Doctor honoris causa 
al universităților din Edinburgh și Bogota, Sanin Cano a dobindit 
acest titlu datorită vastelor sale cunoștințe și activității sale știin
țifice creatoare. încă de la început a intrat in rindul mișcării parti
zanilor păcii din Columbia și din America Latină, devenind pre
ședinte de onoare al Comitetului pentru apărarea păcii din țara 
sa. Ca publicist, în ciuda virstei sale înaintate, el cheamă prin 
articolele sale la luptă împotriva propagandei în favoarea unui 
nou război mondial și împotriva atentatelor imperialismului ame
rican la independența țărilor din America de Sud. Atacurile în
dreptate de reacțiune împotriva sa, nu l-au putut determina pe 
Sanin Cano să-și schimbe convingerile.

0 PRIJONO, eminent specialist in problemele lingvistice, este 
unul din reprezentanții de seamă ai culturii indoneziene, fiind decan 
al facultății de litere a Universității de stat din Djakarta. Pe 
tărim obștesc, el activează Intens ca vicepreședinte al Comitetu
lui pentru apărarea păcii din Indonezia.

0 NICOLAS GUILLEN, unul din cei mai mari poeți din Cuba, 
este în același timp și un activist pe tărim sociali Poezia lui 
Guillen, profund populară, se bucură de o mare prețulr<- in 
Întreaga Americă Latină, fiind tradusă și în numeroase alte limbi 
ale lumii. In 1952 a publicat cartea „Porumbelul întregului popor", 
model de poezie combativă îndreptată spre apărarea păcii, împo
triva asupririi popoarelor Amerlcil Latine de către imperialismul 
american. Călătorind prin toate țările Americii Latine și în multei 
țări europene, el a citit din versurile sale, care cheamă Ia luptă 
pentru eliberarea popoarelor, pentru pace și democrație.



Pentru o conducere competentă a economiei locale
Conducerea competentă a economiei locale reprezintă o 

sarcină deosebit de importantă pentru dezvoltarea continuă 
a acesteia șl ridicarea nivelului de trai al întregului popor.

In legătură cu problemele legate de conducerea compe
tentă a economiei locale, ziarul nostru a primit din partea 
unor activiști cu munci de răspundere — cadre de condu
cere din aparatul de stat central și local — numeroase arti
cole. O parte din aceste articole au si fost publicate în nu
merele 3166, 3167. 3168, 3169, 3170, 3171, 3173, 3174 și 3175 
ale ziarului nostru. Prin articolele publicate, activiștii aparatu
lui nostru de stat central și local au împărtășit din experiența 
pe care au dobîndit-o în domeniul conducerii economiei locale,

întreținerii

au arătat lipsurile și greutățile pe care le întîmpină și au 
făcut propuneri prețioase pentru continua dezvoltare și con
ducere cu competență a economiei locale.

Pentru ca dezbaterea multiplelor probleme legate de dez
voltarea și conducerea cu competență a economiei locale să 
fie cit mai amplă și rodnică, ziarul nostru invită pe toți 
activiștii aparatului nostru de stat central și local, pe ingi
nerii, tehnicienii și muncitorii din ramurile aparținînd eco
nomiei locale să-și spună cuvîntul în această problemă.

Articolele de față fac parte din seria de articole publi
cate de ziarul nostru pe această temă.

drumurilor și șoselelorProbleme ale
Urmăresc cu atenție în coloanele ziaru

lui „Romînia liberă" articolele apărute în 
legătură cu dezbaterea problemelor condu
cerii competente a economiei locale. Soco
tesc că întreținerea drumurilor naționale și 
locale constituie una dintre condițiile prin
cipale ale înfloririi economice a regiunilor.

In regiunea Suceava sfaturile populare 
s-au preocupat într-o bună măsură de în
treținerea arterelor de circulație. Prin 
munca depusă de sfaturile populare din re
giune, în anul 1954 s-a reparat o rețea de 
drumuri de peste 820 km. folosindu-se pen
tru aceste lucrări 72.000 metri cubi de pie
triș și piatră de cârieră. S-au mai reparat 
și reconstruit 246 poduri și podețe în lun
gime totală de 3172 m.

Realizările amintite sînt însă prea mici 
față de posibilități și aceasta este o urma
re a faptului că atit la regiune, cit și la 
raioane și comune nu s-a înțeles cum tre
buie mobilizați țăranii muncitori la execu
tarea lucrărilor prin contribuția în muncă.

Lipsa unor drumuri practicabile de acces 
a făcut ca unitățile industriei locale, cum 
ar fi întreprinderea de exploatare de nisip 
cvarțos de la Miorcani, raionul Darabani, 
sau cele de vărărie din raionul Trușești, să 
nu dea cele mai bune rezuliate, răminind 
cu planul de producție și cel de livrări ne
îndeplinit. De asemenea, realizarea planu
lui de colectare al produselor agricole ve
getale a suferit greutăți în aceste raioane, 
intervenind uneori imposibilitatea de a 
transporta din comună către bazele de re
cepție și chiar înspre gări, produsele colec
tate.

Dacă deputății sfaturilor populare și dacă 
sesiuniie sfaturilor populare comunale s-ar 
fi preocupat de buna întreținere a drumuri
lor, cu siguranță că ar fi fost cu mult depă
șite realizările arătate, mai ales că erau a- 
sigurate unele materiale necesare acestor lu
crări.

Dezinteresul unor comitete executive ra
ionale a fost așa de mare încît nici nu s-au 
ridicat din gări o parte apreciabilă de ma-

pe linia îndeplinirii sarcinilor 
plenara lărgită a C.C. al P.M.R.

al re-

Mergînd 
trasate de . 
din august 1953, corn.telul executiv 
glunii Bîrlad a luat in ultimul timp o serie 
de măsuri care au dus la sporirea producției 
industriei locale. S-au înființat noi unități 
producătoare de bunuri de larg consum, cele 
existente au fost înzestrate cu utilaje mo
derne iar sortimentele produse de acestea 
s-au îmbogățit. Trebuie să arătăm însă că 
pe lîngă realizările înfăptuite pînă acum, 
mai sînt încă numeroase lipsuri care pri
vesc atît activitatea organetor locale ale 
puterii de stat, cit și a organelor centrale.

Una din principalele lipsuri ale comitetu
lui executiv al sfatului popular regional a 
constat în aceea că nu a urmărit o dezvol
tare concomitentă a industriei locale din 
toate raioanele regiunii. In timp ce in raio
nul Focșani, de pildă, s-au utilizat mai bine 
posibilitățile existente, in raioanele Zeletin, 
Adjud și Murgenl industria locală a fost 
slab dezvoltată, deși se găsesc aici imense 
resurse naturale ca lemn, fructe, legume, pa
pură, stuf, argilă pentru industria de ce
ramică.

Și în privința calității produselor mai exis
tă încă lipsuri serioase, unele din întreprin
derile locale livrînd maselor consumatoare 
produse de o slabă calitate.

In ce privește rentabilitatea și prețul de 
cost al întreprinderilor de interes local din 
regiunea noastră, trebuie spus că din cele 
zece întreprinderi locale, numai patru sînt 
rentabile, celelalte lucrînd cu pierderi pla
nificate.

Acestor lipsuri existente în munca comi
tetelor executive din regiunea noastră li se 
alătură o serie de lipsuri și greutăți provo
cate de unele organe centrale printre care 
și Ministerul Gospodăriei Comunale șl In-

Răspunzînd unei ce
rințe arzătoare, Edi
tura de Stat pentru 
Literatură Politică a 
publicat recent tradu
cerea romînească a 
lucrării „Materialismul dialectic" scrisă de 
un colectiv de autori ai Institutului de Fi
lozofie al Academiei de Științe a U.R.S.S., 
sub redacție generală a academicianului G. 
F. Aleksandrov.

Depășind manualele precedente, scris în
tr-un stil concis și clar, conținînd numeroa
se exemple noi și ilustrative, prezentul ma
nual este un ajutor prețios pentru acei care 
vor să studiez.e bazele filozofiei marxiste.

Trebuie relevat ca o latură pozitivă a lu
crării încercarea autorilor de a lega pretu
tindeni tezele teoretice generale de proble
mele actuale ale politicii, ale construcției so
cialismului și comunismului și ale științei 
contemporane.

Cartea cuprinde zece capitole, dintre care 
șase se ocupa de dialectica marxistă, iar ce
lelalte patru de materialismul filozofic 
marxist.

In capitolul intitulat „Materialismul dia
lectic — concepția despre lume a partidului co
munist", lucrarea tratează despre tezele fun- 
lamentale ale materialismului dialectic, fun- 
iamentul filozofic al transformării revoluțio- 
îare a naturii și societății. Lucrarea scoate 
n evidență faptul că materialismul dialectic 
>e deosebește calitativ de toate teoriile filo
sofice anterioare, prin faptul că el este expre
sia științifică a intereselor fundamentale ale 
tlasei muncitoare, in capitolul 
.Metoda dialectică marxistă — 
»dă științifică de cunoaștere și 
Revoluționară a lumii", lucrarea 
(oricui apariției dialecticii marxiste, 
lialecticii lui Hegel și expune punctul de ve- 
lere marxist-leninist asupra metodei dialcc- 
iee In următoarele patru capitole, lucrarea 
Inalizează trăsăturile fundamentale ale dia
lecticii marxiste arătînd importanța fiecă
reia din ele pentru activitatea practică a par- 
lidulut clasei muncitoare. Trăsăturile funda- 
Lentale ae metodei dialectice marxiste sînt 
Irezentate în lumina literaturii clasice mar- 
list-leniniste, fiind astfel un îndreptar pre- 
l<>- și neutru folosirea textelor clasice. Tră- 
lirid concluzii asupra însemnătății dialecticii

II, Intitulat 
singura me- 
transformare 
prezintă is- 

critica

Nicolae Chetraru
Vice președinte al comitetului executiv 
al sfatului popular regional Suceava

teriale. Raionul Săveni, bunăoară, are și 
acum depozitată de luni de zile în gările 
Dîngeni șl Ungureni o cantitate de peste 
3000 m.c. pietriș.

La situația nesatisfăcătoare a șoselelor 
din regiunea noastră au contribuit și alți 
factori. Însăși organizarea serviciilor în
sărcinate cu grija pentru drumuri, nu este — 
după părerea mea — corespunzătoare. Se 
știe că pentru drumurile locale s-au înfiin
țat recent secții speciale în cadrul comite
telor executive regionale și raionale. In a- 
celași timp, funcționează pentru mai multe 
regiuni cîta o direcție de drumuri, aparți
nînd de Ministerul Transporturilor, și care 
se ocupă numai de șoselele de interes repu
blican. Deși există foarte multe contingențe 
între aceste formațiuni, ele nu numai că nu 
colaborează între ele, dar se ivesc chiar și 
o seamă de greutăți pe care și le creează 
reciproc. Lucrind compartimentat, nu se 
poate ajunge la o unitate de acțiune, cu 
toate că e vorba de același teritoriu admi
nistrativ. Ma refer în special la acțiunile 
comune care ar putea fi duse în scopul 
menținerii circulației neîntrerupte pe șosele
le din regiunea noastră. In cazurile de inun
dații, inzăpeziri, etc. cu forje unite s-ar în
lătura multe neajunsuri, cu atit mai mult 
cu cît în asemenea cazuri organele direcției 
drumurilor din lași apelează oricum la 
sprijinul sfaturilor populare, bineînțeles nu
mai pentru drumurile republicane. Această 
conlucrare ar putea duce la o mal rațio
nală folosire a utilajului rutier de care di
recția drumurilor Iași dispune in măsurij 
mai mare decît sfaturile populare, utilaj 
care stă adesea nefolosit, deși se simte ne
voia lui la lucrările de pe drumurile locale 
La fel, s-ar putea utiliza mai cu folos per

Dezvoltarea întreprinderilor industriei locale

Petre Pencu
Șeful secției industrie locală 

a comitetului executiv regional Birlad

dustriei Locale. Așa cum sînt astăzi coordo
nate treburile regiunii, organele locale ale 
puterii de stat își văd competența limitată. 
Exemple care să ilustreze acest lucru sînt 
suficiente. Dacă ne am gîndi numai la felul 
în care este dirijată producția locală, am 
constata că sistemul repartițiilor prin cen
trală împiedică și întirzie realizarea multor 
lucrări din planul local. Regiunea noastră 
este bogată în cherestea, produce în canti
tăți importante var și cărămidă. Aceste pro
duse fiind însă dirijate, sfaturile populare 
nu se pot folosi de ele pentru satisfacerea 
nevoilor locale, ci trebuie să aștepte repar
tițiile respective, care de cele mai multe ori 
vin abia după ce sezonul prielnic de lucru 
a trecut, sau nu vin deloc. Astfel de situa
ții sînt curente în regiunea noastră. Între
prinderea „Bradul" din raionul Vrancea, de 
pildă, produce importante cantități de che
restea, produs dirijat de Comitetpl de Stat 
al Planificării. Din cauza greutăților provo- 
cate de sistemul acestui fel de repartiții în
treprinderea nu poate întrebuința cherestea 
pentru investițiile proprii decît numai in 
cantitățile care reprezintă o depășire de 
pian și aceasta cu oarecari restricții.

Întreprinderile locale sînt încă slab 
utilate și clădirile în care își desfășoară ac
tivitatea în multe cazuri sînt necorespunză
toare. In același timp insă, există In cadrul 
regiunii unele întreprinderi de interes repu
blican al căror utilaj stă nefolosit de luni 

MATERIALISMUL DIALECTIC
Sub redacjia generală a acad. G. F. Aleksandrov

marxiste, colectivul de autori subliniază din 
nou că : „Metoda dialectică marxistă ne în
vață să analizăm sub toate aspectele proce
sul dezvoltării, bazindu-ne pe datele științei 
și ale practicii... Metoda dialectică marxistă 
fundamentează însemnătatea teoriei marxis
te a luptei de clasă, a -politicii proletare de 

-clasă intransigente, însemnătatea partini
tății și a principialității comuniste. Dialec
tica, marxistă arată însemnătatea criticii și 
autocriticii ca formă specifică de educare a 
cadrelor, ca formă de dezvăluire și de, învin
gere a contradicțiilor neantagonisțe in dez
voltarea societății sovietice". In continuare, 
lucrarea se ocupă de materialismul filozofic 
marxist, singura interpretare științifică a 
realității obiective, arătînd legătura indisolu
bilă dintre metoda dialectică marxistă și in
terpretarea materialistă a lumii.

„Metoda de studiere a obiectelor nu coate 
fi arbitrară, convențională, dictată de consi
derente de comoditate, de «economie a gîn- 
dirii», de reprezentare concretă a lucrurilor 
etc., — se arată in lucrare. Abordarea știin
țifică a studierii fenomenelor naturii și ale 
societății trebuie să pornească de la legile 
interne Inerente acestor fenomene" Materia
lismul filozofic marxist și metoda dialectică 
formează o unitate de monolit. După cum 
abordarea dialectică, științifică a studierii fe
nomenelor nu este posibilă fără materialism, 
tot așa nici explicarea științifică consecvent 
materialistă a lumii nu este posibilă la rîn- 
dul ei. fără înțelegerea legăturii reciproce 
dintre fenomene, 'ară înțelegerea mișcării, 
trar -.formării și dezvoltării lor.

După ce trece în revistă principalele forme 
istorice ale materialismului premarxist. colec
tivul de autori arată că materialismul filozo
fic marxist, este forma cea mai înaltă a fi
lozofiei materialiste. Materialismul filozofic 

sonalul îngrijitor ca picheri și cantonieri de 
drumuri. Nu ar mai exista atunci această 
disproporție între sarcinile prea mari și de 
multe ori nerealizabile, ale celor care deser
vesc drumurile locale și care au de îngrijit 
un sector mult mai vast și mai dificil — și 
cele ale picherilor și cantonierilor de pe dru
murile ‘republicane.

Vorbind despre această disproporție, vreau 
să arăt că rețeaua de drumuri republicane 
însumează numai 360 km. pe teritoriul re
giunii noastre, în timp ce drumurile locale 
se întind pe o lungane de cca 4000 km. 
Unui picher de pe șoseaua republicană îi re
vine grija pentru maximum 40 km. și unui 
cantonier pentru 6 km., față de 90 și 18 km. 
respectiv, pe șoselele locale. Este clar că și 
recrutarea picherilor și cantonierilor pentru 
arterele locale de circulație prezintă greu
tăți, avînd în vedere faptul că există șl o 
nepotrivire de salarizare între personalul a- 
cestor două categorii de drumuri.

Toate aceste considerente mă determină 
să propun atribuirea tuturor problemelor de 
întreținere a drumurilor — fie că sînt repu
blicane sau de interes local — unei singure 
secții de drumuri aparținînd comitetelor 
executive regionale, subordonată vertical 
Ministerului Transporturilor. Astfel s-ar a- 
sigura din dotațiile de buget o proporție co
respunzătoare a repartițiilor de fonduri, pe 
răspunderea și în baza aprecierii comitete
lor executive — ele fiind mai în măsurii 
să cunoască condițiile din cuprinsul regiunii 
— iar cheltuirea acestor sume s-ar face in 
mod chibzuit

Comitetul executiv regional Suceava _ a 
învățat multe din greutățile pe care le-a în
tâmpinat ca și din lipsurile ivite în cadrul 
unor campanii importante, cum ar fi cea a 
însămînțărilor, a colectărilor, a transportu
lui de material lemnos și altele, în legătură 
cu condițiile de circulație pe drumurile din 
regiune. De aceea, comitetul executiv regio
nal Suceava va acorda de acum înainte 
mai multă atenție întreținerii drumurilor și 
creării unor condiții cît mai bune de circu
lație.

de zile, se degradează, Iar clădirile lor se 
strică. Un astfel de caz există în raionul Foc
șani unde fostul local și utilajele fabricii oe 
mezeluri ce au aparținut Întreprinderii regio
nale de industrializare a cărnii — Bîrlad, nu 
pot fi folosite pen.ru dezvoltarea fabricii de 
mezeluri a întreprinderii locale „Proletarul" 
deoarece Ministerul Industriei Alimentare 
tărăgănează de peste 8 luni de zile aprobarea 
necesară.

Analizînd posibilitățile de dezvoltare ale 
regiunii Bîrlad, consider că ar fi bine să se 
lărgească competența sfaturilor populare a- 
supra tuturor unităților industriale care au 
o importanță strict locală, dat fiind că sfa
turile populare pot ține o legătură mult mai 
strînsă cu masele oamenilor muncii, decît 
oricare instituție centrală, mobilizîndu-le 
pentru descoperirea și valorificarea cît mai 
judicioasă a resurselor naturale ce se găsesc 
din abundență în regiunea noastră.

O conducere centrală, o dirijare de la cen
tru a bunurilor produse de industria locală 
și a utilajelor ei — așa cum sînt preconi
zate în articolul tovarășului ministru Anton 
Vlădoiu, apărut tot la această rubrică — în
greunează munca sfaturilor populare, dă o- 
cazie la tergiversări inutile, la corespondențe 
de luni de zile. De aceea cred că este nece
sar ca atît problema planificării producției 
cit și a repartizării produselor provenite din 
industria locală să fie făcută numai de sfa
turile populare, cele mai competente în acea
stă privință. .

Lărgind competența sfaturilor populare a- 
supra activității întregii economii locale, 
cred că s-ar putea ajunge la lichidarea celor 
mai importante lipsuri care mai frinează as
tăzi dezvoltarea industriei locale.

★

marxist 
filozofie 
este un 
pretare materialist-dialectică atît 
ior naturii cît și celor din viața socială, ma
terialismul dialectic a devenit o armă teore
tică <le neprețuită valoare pentru clasa mun
citoare și pentru partidul el în lupta pentru 
transformarea revoluționară a lumii.

In ultimele trei capitole, lucrarea analizea
ză trăsăturile fundamentale ale materialis
mului filozofic marxist. .

In aceste capitole lucrarea prezintă trăsă
turile fur» iameutale ale materialismului 
lozofic marxist despre unitatea materială

se deosebește calitativ de întreaga 
materialistă premarxistă, întrucît el 
materialism dialectic. Dînd o li^er- 

■‘t fenomene-

fi- 
a 

lumii, despre rolul primordial al materiei și 
despre cognoscibilitatea lumii și a legilor ei 
obiective de dezvoltare, înarmează partidele 
comuniste și muncitorești în lupta lor pen
tru victoria a ceea ce este progresist, asu
pra a ceea ce este reacționar. Spre deosebire 
de materialismul premarxist contemplativ, 
care nu încerca decît să explice lumea, mate
rialismul filozofic marxist nu numai că ex
plică in mod just lumea, dar și înarmează 
clasa muncitoare în vederea transformării 
ei. Forța materialismului filozofic marxist 
constă în legătura lui indisolubilă cu activi
tatea practică, cu programul revoluționar și 
cu tactica partidului clasei muncitoare.

★
încă în aprilie — iunie anul trecut, a avut 

loc în Uniunea Sovietică discutarea acestei 
lucrări, la care au participat cercuri largi de 
filozofi Majoritatea acelor care au luat cu
vîntul, au arătat că lucrarea va fi de un real 
folos celor care studiază bazele filozofiei 
marxiste. Participanții la discuție au avut 
față de această lucrare mari exigențe, cores
punzătoare nivelului tot mai înalt în care în 
Uniunea Sovietică se poartă discuțiile cu ort-

Ca mtilți alțl con
cetățeni din comună, 
sînt bucuros cînd se 
joacă la noi un meci 
de fotbal — ne scrie 
cititorul C. Rălărtoiu 
din comuna Grădiș
tea, raionul Oltețu. 
Avem și un teren bu- 

nișor care corespunde întocmai regula
mentului, totuși, fotbal la noi nu se poa
te juca. De ce ? Pentru că sfatul popular 
comunal a fixat locul tîrgului săptămî- 
nal de vite tocmai Ungă terenul de 
sport.

Manifestînd o „preferință" deosebită 
pentru acest teren, vitele pasc iarba de 
pe teren, porcii îl rimă, astfel că după 
terminarea tîrgului terenul de sport se 
transformă într-un loc mocirlos și mur
dar, cu neputință de folosit pentru jocul 
de fotbal.

Deși s-a cerut sfatului popular comu
nal Grădiștea să muie locul tîrgului, a- 
cest lucru nu s-a făcut pînă acum. 
Datorită acestei atitudini se va ajunge ca 
în primăvară, cînd va reîncepe activita
tea sportivă, terenul de sport să fie com
plet impracticabil. Pentru această nepă
sare, sfatul popular comunal Grădiștea 
trebuie criticat cu asprime.

★
Pină acum citva 

timp, bolnavii de 
plămîni din Tîrnăve- 
ni erau consultați și 
tratați în condiții 
mulțumitoare, la dis
pensarul de speciali
tate din localitate — 
ne scrie un cititor.

La un moment dat 
dispensarul a fost închis în scopul mu
tării lui într-un local mult mai bine ame
najat. De atunci au trecut trei luni. Mu
tarea dispensarului se tărăgănează.

Bolnavii care au nevoie de consultație 
și tratament trebuie să ia trenul spre 
Blaj, cheltuind timp și bani.

Se pune întrebarea, de ce sfatul popu
lar orășenesc Tirnăveni neglijează una 
din sarcinile sale cele mai de seamă, gri
ja față de om ?

★

8
Z

Sala de așteptare 
din gara orașului 
Adjud este atit de 
mică încît nu încap 
mai mult de 20 de 
persoane — ne scrie 
cititorul S. Ichim. Da
că se întîmplă să 

aștepți mai mult timp ești nevoit să te 
plimbi pe peron chiar dacă afară timpul 
nu e prielnic. Dacă intri în restaurant, 
trebuie să-l părăsești curînd căci pe o 
placardă mare scrie „Nu confundați res
taurantul cu sala de așteptate''.

Direcția Regională C.F.R. lași cunoaș
te această situație?—ne întreabă cititorul.

In orice caz, Direcției respective îi re
vine sarcina să găsească o soluție pentru 
a amenaja o sală de așteptare corespun
zătoare.

Pe urmele materialelor publicate 
la această rubrică

In satul Grădinile, comuna Sludina, se 
plănuise nu de mult, construirea unui local 
de școală. S-au procurat cărămizile necesa
re, pe care sfatul popular comunii le-a de
pozitat pe terenul atribuit școlii. După a- 
ceaslă acțiune insă, nu s-a mai făcut nimic, 
iar o parte din cărămizi s-au degradat. Des
pre acest fapt ne scria țăranul muncilor Du
mitru Florea din satul Grădinile.

l'ublicind cele scrise de cititorul nostru, 
am primit de la sfatul popular regional Ca
racal un răspuns in care ni se spune că 
pentru delăsarea sa, președintele sfatului 
popular comunal Studina a fost aspru criti
cat. S-au luat apoi măsuri pentru a se 
păstra in bune condițiuni cărămizile rămase. 
Pentru obținerea restului de materiale nece
sare construcției școlii, sfatul popular raio
nal Caracal a intervenit la întreprinderea 
„Condemn"-Caracal, pentru repartizarea și 
livrarea materialului.

tendințelor ce
de subestimare a activității știin- 
se mai manifestă la unele catedre 
sociale din învățămîntul nostru
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vire la problemele teo. 
retice. Ei au ‘arătat o 
serie de neajunsuri 
metodice esențiale ale 
cărții, au ridicat cu 
ascuțime problema

modului cum sînt tratate categoriile filozo
fice în prezentul mânua!, problema structurii 
unui manual de materialism dialectic. Parti- 
cipanții la discuție au ridicat totodată o se
rie de probleme de perspectivă, care se pun 
astăzi cu o deosebită pregnanță în fata filo
zofiei marxiste

Rclevînd încă odată largile perspective ale 
muncii științifice în domeniul filozofiei, dis
cuțiile purtate în jurul lucrării „Materialis
mul dia ectlc", constituie un puternic sem
nal de alarmă asupra necesității ducerii unei 
lupte înverșunate împotriva 
sănătoase 
țifice care 
de științe 
superior.

Apariția
tură Politică a traducerii în limba romînă a 
acestei lucrări, are o deosebită importanță 
pentru toți acei care activează în domeniul 
filozofiei marxiste, pentru toți militanții 
frontului ideologic, pentru orice om de cul
tură, pentru oamenii de știință din toate do
meniile, nentru artiști și llterați.

Lucrarea și discuțiile purtate în jurul ei 
aduc o contribuție serioasă la îmbunătățirea 
predării filozofiei marxiste, în lupta pentru 
înlăturarea manifestărilor existente- încă, de 
vulgarizare, bucherism și dogmatism. După 
exemplul oamenilor de știință din Uniunea 
Sovietică, oamenii de știință din - țara noas
tră însușindu și învățătura materialismului 
dialectic, leagă știința noastră de practică, 
de practica cerută de nevoile poporului, de 
practica construirii socialismului. Pe această 
cale știinfa noastră poate servi și servește 
pot orului muncitor în lupta pentru construi
rea unei vieți mai bune și colaborează la sar. 
cina de cinste a ridicării Doporului nostru 
spre luminde științei Lucrarea „Materialis
mul dialectic" ajută pe oamenii de șt’ință din 
țara noastră în însușirea tezelor genera* ale 
matei ialismului dialectic, armă prețioasă in 
rezolvarea științifică a diferitelor probleme, 
pe care le pune în fața lor practica de zi 
cu zl.
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FILMUL „MAI TARE CA NOAPTEA*

Fotografia pe care o publicăm reprezintă o scenă din noul film german In
titulat: „Mai tare ca noaptea", producție a studiourilor „Defa" din R. D. Germană. 
Prezen-tînd momente ale lupte) antifasciste din Germania după venirea la,putere a 
lui Hitler, filmul redă cu o mare forță de expresie și cu un puternic dramatism 
eroismul comuniștilor care, în ciuda teroarei dezlănțuite de naziști n-a-u părăsit 
baricada. Astăzi, cînd pe de o parte imperialiștii americani, englezi și francezi, 
împreună cu clica lui Adenauer, pornesc la refacerea wehrmachtului în Germania 
occidentală, iar pe de altă parte se încearcă interzicerea Partidului Comunist din 
Germania, filmul „Mai tare ca noaptea" are o deosebită actualitate și reprezintă 
un puternic avertisment.

Scenariul de Ku-rt și Jeanne Stern, laureat! ai Premiului Mondial a! Păcii 
și ai Premiului Național al R.D. Germane, regia semnată de Slatan Dudow. lau
reat ai Premiului Național al R. D. Germane, magistrala interpretară, ridică fil
mul „Mai tare ca noaptea", care va rula în curînd pe ecranele noastre, în rtn- 
dul marilor producții cinematografice ale lumii.

„DAR“ DE ANUL NOU !
Zilele trecute la cabinetul tov. inginer 

Alexandru Ivacenpo, locțiitor al ministru
lui Industriei Metalurgice și Construc
țiilor de Mașini, a sosit prin poștă un 
pachet neobișnuit: foarte mare și de o 
jormă curioasă. Șefa de cabinet a lăsat 
de o parte lucrările ce le avea de făcut 
și a început să desfacă pachetul

Nu mică i-a fost mirarea cînd din vra
ful de hlrtii și sfori care formau ambala
jul i-a apărut o piesă metalică. S-a uitat 
cu mirare pe o parte și pe alta, dar tot 
nu-și aducea aminte unde mai văzuse așa 
ceva. Doar atunci cînd a prins să ci
tească scurta scrisoare care însoțea pa
chetul a început să se dumirească. Intr- 
adevăr, pachetul nu-și greșise adresa, 
se gîndea șefa de cabinet. Dar pentru ce 
o ■ fi avînd nevoie tovarășul locțiitor de 
un astfel de filtru de aer de tractor I.A.R., 
— și încă de unul vechi și uzat — nu-l 
trecea prin cap. După ce a terminat de 
citit scrisoarea a aflat însă lucruri noi. 
Era vorba de un dar. dșa cel puțin scria 
negru pe alb. Da, un dar pe care sectorul 
11 al Direcției Generale de Aprovizionare 
și Desfacere din Ministerul Agriculturii 
și Silviculturii îl trimitea tov. inginer 
Alexandru Ivacenco cu ocazia apropierii 
anului nou. Toate erau bune dar șefa de 
cabinet parcă era și mai încurcată acum. 
A strîns frumușel hîrtiile din ambalajul 
desfăcut și s-a apropial.de telefon. „Ce-ar 
fi să vorbesc cu tovarășii de la agricul
tură, se gîndi 
amănunte 
binelea"

Și iată 
privire la

încă de la începutul anului, Ministerul 
Agriculturii și Silviculturii a comandat 
Ministerului Industriei Metalurgice și 
Construcțiilor de Mașini o serie de piese 
necesare reparării tractoarelor. Printre 
acestea erau și 1000 bucăți filtre de aer 
I.A.R. și 400 bucăți partea inferioară a 
filtrului. Dumneavoastră ați văzut vreo 
piesă din cele comandate ? Desigur că 
nu. Așa și tovarășii de la agricultură. 
Pină astăzi nu au primit nici o singură 
bucată, așa măcar de sămînță. Acum la 
sfirșitul anulat, după luni și luni de zile 
de așteptări, nu au mai primit nici măcar 
promisiuni.

De la omul căruia l-a ajuns cuțitul la 
os te poți aștepta la orice. La proteste 
vehemente, la o enervare peste limită și 
chiar la cuvinte mai tari Dar iată că 
nu totdeauna lucrurile se petrec aștfel. 
Tovarășii din sectorul II al Direcției Ge
nerale de Aprovizionare și Desfacere din 
Ministerul Agriculturii și Silvicutiurii 
care se ocu/hă de aceste probleme nu au 
apucat să facă uz de astfel de mijloace. 
Deși motive aveau berechet Ei, au recurs 
insă la o altă formă pentru d îndrepta 
situația Cum s-ar spune un fel de haz 
de necaz Un funcționar mai mucalit din 
sectorul II a făcut chiar o propunere 
Nimic altceva decît o propunere ca sec
torul să facă un dar, acum 
nului nou, tovarășilor de 
Industriei Metalurgice și 
de Mașini. Un dar care să 
de răspunderea ce-o poartă 
Uzarea unor repartiții

Vestea a făcut repede ocolul birourilor 
găsind aprobare din partea tuturor.

Cit despre felul darului, aceasta nu a 
constituit o problemă De colo o părere, 
de dincolo o propunere și hotărîrea a fost 
luată Să se cumpere tovarășilor de la 
metalurgie un filtru Da, nu vă mirați, 
așa suna hotărîrea : un filtru de aer și 
încă unul de tip I.A.R. De data aceasta 
funcționarea acestei piese va fi puțin mo
dificată. Instrucțiunile tehnice ce-o vor 
însoți vor preciza acest lucru

Liniștea nu a fost de lungă

care

ce a 
darul

ea Poate așa o să aflu 
să mă lămurească de-a

aflat șefa de cabinet cu 
adus prin poștă:

in preajma a- 
la Ministerul 
Construciidor 
le amintească 
pentru nerea-

Liniștea nu a fost de lungă durată. 
Fierberea a cuprins curînd din nou sec
torul II Două probleme de maximă im
portanță nu fuseseră încă rezolvate 
Prima : cine de la metalurgie să primea
scă darul căci ministerul este mare, și 
nu trebuie cumva supărat cineva care nu 
poartă nici o vină. A doua : de unde să 
facă rost sectorul II de un astfel de fil
tru de aer tip I.A.R Amîndouă proble
mele s-au dovedit la fel de dificile Și de 
spinoase.

Pentru a nu fi stinjenită activitatea de 
Zi cu zi a sectorului s-a hotărît atunci 
alcătuirea unei comisii însărcinată cu re
zolvarea în cel mai scurt timp a celor 
două probleme. Și comisia a pornit la 
lucru .

Primul document studiat de comisie a

«ao'îo aeacfloaoaee^caoao-ae-

18 ianuarie 1954. De atuncifost cel din 
datează prima repartiție. Și documentul 
spunea clar: cele 1000 de bucăți filtru de 
aer I.A.R. și 400 bucăți partea inferioară 
a filtrului necesare , agriculturii se vor 
executa la fabrica de articole de tablă- 
Codlea a Ministerului Industriei Metalur
gice și Construcțiilor de Mașini

Comisia era deci pe drumul cel bun. A 
urmat la rînd dispoziția nr. 410.700 din 
20 februarie care înlocuia prima reparti
ție cu o alta. Filtrele de aer urmau să 
fie lucrate acum de uzinele „Tehnometai" 
din Timișoara. Comisia era din ce în ce 
mai înglodată în studierea diferitelor a- 
drese și dispoziții. Și cînd hotărirea era 
cil pe aci să fie luată ca darul sectorului 
II să fie făcut directorului Direcției ge
nerale a construcțiilor de mașini și uti
laje agricole de care ține întreprinderea 
„Tehnometai", un membru al comisiei a 
dezgropat dintre dosare un nou docu
ment. O altă dispoziție, care înlocuia cea 
de-a doua repartiție Descoperirea aruncă 
o nouă lumină asupra situației. Dispozi
ția nr. 413.188 din 9 iume‘1954 spunea că 
filtrele de aer vor fi lucrate de data a- 
ceasta de uzinele „Strungul" din Orașul 
Stalin.

O serie de alte adrese ar fi trebuit să 
ajute comisiei ca măcar de data aceasta 
să ia o hotărire Filtrele cerute la începu
tul anului au fost chiar promise pentru 
luna decembrie! In acest scop bazele Mi
nisterului Agriculturii și Silviculturii au 
și încheiat contracte cu uzinele ..Strun
gul"

Lucrările comisiei se apropiuu de sjîr- 
Șil. O nouă adresă a căzut ca un trăznet 
peste capetele membrilor comisiei Toate 
constatările făcute pină atunci erau spul
berate de o simplă bucată de hirtie a- 
dresa nr 9673 din 18 noiembrie 1954, ve
nită de la uzinele „Strungul" „Vă facem 
cunoscut că in urma dispozițiunilor tele
fonice primite de la Direcția generală a 
construcțiilor de mașini și utilaje agricole, 
reperele comundate nu se vor mai exe- 
euta de către noi, urmlnd a vt se indică 
alt furnizor".

Situația era deci ca de la început Cui 
să facă datul ? Celor care au emis prime
le trei repartiții sau celor care nu le-uu 
executat, ori poate celor care vor emite 

’ cindua pe cea de a patra repartiție? De 
unde să iei un filtru de aer £Înd nici 
un furnizor nu și-a respectat angaja
mentul ?

Din uceste dileme se părea că nu mai 
este nici o ieșire Comisia s-a întrunit a- 
tunci într-o ședință extraordinară secretă 
După dezbateri iurlunoase, hotărîrea a 
joși insfirșit luată.

Aliniatul / Se hotărăște ca darul sec
torului II din Direcția Generală de Apro
vizionare și Desfacere din MAS. să lie 
jăcut deocamdată tov. mg Alexandru Iva
cenco, locțiitor al ministrului Industriei 
Metalurgice și Construcțiilor de Mașini 
Numai dumnealui vă putea decide in ce. 
măsură darul primit va putea jt îndreptat 
apoi spre tov Nicolae Anghel. direcio- 
general al direcției bunurilor metalice de 
larg consum, tov Gh. lonescu fostul di
rector general al direcției construcțiilor 
de mașini și utilaje agricole sau tov Emil 
Oniga, director general al direcției de a 
provizionare și desfacere a aceluiași mi
nister.

Aliniatul 2. întrucît Ministerul Agricul
turii și Silviculturii nu a primit pină 
acum nici unul din filtrele de aer IAR 
comandate, incă de la începutul anului, 
sectorul II se vede nevoit să dăruiască 
un filtru vechi, demontat de pe un 
tor defect.

Aliniatul 3. Instrucțiunile tehnice 
vor însoți darul, multiplicate în ..... 
multe exemplare, vor arăta in amănun
țime cum filtrul de aer I A.R cu micile 
modificări care i-au fost aduse, poate fi 
întrebuințat acum la „filtrarea" birocra
tismului a nepăsării și a lipsei de răs
pundere

După ce a pus jos receptorul telefo
nului, șefa de cabinet era Insfirșit du
mirită Dar imediat s-a ridicat cu iuțeală 
și a început să cotrobăit, prin ambuluiui 
desfăcut mai înainte. Și numai dună ce 
a găsit 
„darul" 
iîmplat 
aruncat 
varășu 
tractoarele nereparate mai au o speranță/

FR. KLINGER

trac-

care
mai

și instrucțiunile care însoțeau 
a răsullai ușurată Ce s-a' fi in
dued odată cu ambalajul ar fi 
și instrucțiunile ? 4șa poate fa

de la agricultură care stau cu

pen.ru
apropial.de


Poporul romîn sprijină hotărîrile conferinței de la Moscova
Scrisoare deschisă
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E. W. RUSSEL 
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University of Oxford 
England

Mult stimate și iubite coleg,
Intr-un moment de reculegere, ghidul meu 

se. îndreaptă spre cei ce-au poposit prin 
anii 1925—1935 în laboratorul de Chimie A- 
gricolă, condus de prof. G. Wiegner, la Po
litehnica Federală din Zurich, printre care 
vă aflați și dvs. Personalitatea fascinantă 
a maestrului a stabilit legături sufletești in
tre noi, elevii lui, ce aparținem unor națio
nalități diferite și avem cele mai felurite con
vingeri •politice, sociale și religioase; succe
sele repurtate de oricare, după întoarcerea 
în patrie, le-am privit toți cu bucuria și sa
tisfacția pe care ar fi simțit-o insuși prof. G. 
Wiegner, care a fost nu numai un mare om 
de știință, ci și un mare iubitor de oameni. 
Vă mai aduceți aminte, desigur, de crezul 
pe care căuta să-l insufle fiecăruia dintre 
elevii lui: „Ceea ce vreau să învețe orice 
ttnăr care vine la mine este de a ști să fie 
înainte de toate om și un adevărat om poate 
fi bun patriot numai în măsura în care, ser- 
vindu-și țara, contribuie și la progresul 

•manității".
In nici un alt domeniu de activitate ome

nească, acest adevăr nu poate fi mai bine 
ilustrat decît în cel științific. Oamenii de 
știință din întreaga lume, luptînd pașnic 
pentru a cîștiga noi biruințe pentru țara și 
poporul lor, au adus și aduc continuu con
tribuția lor și la progresul umanității.

Desigur că acest adevăr îl simte orice om 
de știință, însă nu mulți au căutat să-l măr
turisească și să-l transforme într-un crez al 
activității lor sociale, cum a făcut-o prof. G. 
Wiegner.

Mă întreb dacă noi, elevii lui deveniți în
tre timp fruntași ai vieții științifice și socia- 

Me în țările noastre, ne-am străduit cîtuși de 
țpuțin pentru a face înțeles acest mare adevăr 
în cercul nostru de influență. Poate am fi 
putut ajunge să contribuim la formarea unei 
opinii publice care să determine oamenii po
litici care conduc destinele lumii, să înțe
leagă și ei foloasele unei sincere colaborări 
internaționale și ale întrecerii pașnice pen
tru realizarea unei mai bune stări a tuturor 
popoarelor, servind astfel totodată și cauza 
umanității.

După un răstimp, ce nu a însemnat cîtuși 
de puțin pace, nori grei întunecă astăzi din 

3 nou orizontul lumii. Rănile produse de ulti
mul război pustiitor n-au putut fi încă le
cuite și munca de construcție pașnică ur
mează să fie din nou întreruptă pentru a 
face ioc acțiunii nebunești de distrugere a 
vieții și a bunurilor materiale sau culturale, 
agonisite din greu de-a lungul generațiilor.

Am credința că omenirea nu va trece to
tuși și prin această grea încercare. Sînt prea 
treze în conștiința fiecărui om ororile răz
boiului trecut. Pentru aceasta va trebui însă 
ca fiecare dintre noi, mult stimate și iubite 
coleg, să lupte pentru crearea unei conștiin
țe de solidaritate între popoare, în lupta 
pentru pace, astfel cum dorea regretatul 
nostru profesor și sfătuitor.

Cu cele mai cordiale sentimente 
al dumitalk

Prof. N. CERNESCU
Institutul Agronomic „N. Bălcescu" 

București

Ne iubim, cu ardoare patria 
și ne luăm angajamentul s-o apărăm

Marți seara, în sala —■ -
V"! Adunarea sportivilor din Capitală 

mare adunare a siporti- ----
vilor din Capitală, consacrată problemelor 
asigurării păcii și securității în Europa.

In prezidiul adunării au luat loc maeștrii 
sportului Dinu Cristea, Rodica Sădeanu, I. 
Soter, T. Harasztasi, D. Ciobotaru, Teofila 
Băiașu și fotbalistul Ștefan Filote.

A luat cuvîntul dr. Octav Troianescu, ma
estru internațional și campion de șah al 
R.PuR. „Vorbesc — a spus el — îți triplă 
calitate: de medic chirurg, de părinte și de 
sportiv. In calitate de chirurg am avut o- 
cazia. poate mai mult decît alții, să văd ne
norocirile și grozăviile pe care le-a provo
cat cel de al doilea război mondial. Ca tată 
a doi copii, vreau să asigur copiilor mei un 
viitor fericit, ferit de calamitățile unui nou 
război. Ca sportiv fruntaș, consider că cul
tura și sportul nu găsesc condiții prielnice 
de dezvoltare decît în. timp de pace.

Maestrul sportului I. Soter a spus: „Ri
dic glasul meu împotriva acelora care ar 
încerca 6ă dezlănțuie un nou măcel mon
dial. In toate țările sînt mii și mii de spor
tivi care urăsc războiul, iubesc viața, tine
rețea și fericirea.

Noi sportivii ne iubim cu ardoare patria 
noastră dragă și ne luăm angajamentul de 
a o apăra oricind împotriva acelora care ar 
încerca să ne răpească bucuria vieții noas
tre fericite”.

Dezvoltarea mișcării de cultură fizică și 
sport din patria noastră a deschis multor 
tineri drumul spre măiestria sportivă, a 
spus maestra sportului Elena Leuștean, 
campioană absolută de gimnastică 
Parcurgînd șl eu acest drum am avut oca
zia în concursuri internaționale prietenești 
să cunosc tineretul .sportiv din diferite țări. 
Dorința lui este de a continua aceste între
ceri sportive și de a întări legăturile prie
tenești care au fost închegate pe terenurile 
sau în sălile de sport.

Luînd cuvîntul, colonel Constantin Zahei, 
membru al echipei hipice a armatei, a spus 
printre altele:

Cunoscînd greutățile războiului, sîntem 
hotărîți să apărăm ou fermitate pacea și să 
dăm o ripostă cuvenită acelora care vor în
cerca să lovească în cuceririle poporului 
nostru. Noi chemăm și pe sportivii din ce
lelalte țări să se alăture luptei noastre pen
tru viața șl propășirea omenirii".

In repetate rînduri am avut prilejul să

a R.P.R.

împotriva planurilor agresive
Marți seara a avut loc la Casa Prietenie’ 

Romîno-Sovietice A.R.L.U.S. o adunare de 
solidaritate cu Declarație Conferinței de ta 
Moscova, organizată de Casa Prieteniei Ro- 
m:no-Sovietice A.R.L.U.S. in colaborare cu 
Comitetul de luptă pentru pace al Capitalei.

Au participat numeroși muncitori, inte
lectuali, gospodine, elevi și studenți.

Adunarea a fost deschisă de compozito
rul Matei Soc»r,
din R.P.R., laureat al Premiului de Stat.

Au luat apoi cuvîntul Ștefan Lungu, Erou 
al Muncii Socialiste, prof. univ. Nicolae 
Sălăgeanu, membru corespondent al Acade-

întâlnesc și să cunosc 
năzuințele tineretu
lui sportiv din diferi
tele țări aJfe lumii, a 

spus conf. univ. Adina Stroescu. Dorește
el oare vărsare de singe, dorește războiul 
șl moartea ? Desigur că nu! El este animat 
de aceeași dorință de pace pe care o au 
tinerii din lagărul păcii și socialismului. In 
întilnirile dintre noi, deși graiurile noastre 
se deosebeau, am putut găsi totuși un lim
baj comun, acel al păcii și_ prieteniei.

In cuvîntul său, Marin Niculescu din 
ciclist al R.P.R. a spus:

Ratificarea acordurilor de la Paris 
prevăd reinarmareă Germaniei de vest 
în pericol viața și căminele noastre, munca 
noastră pașnică. Ne alăturăm hotăririlor lu
ate de statele participante la conferința de 
la Moscova. Nu vom precupeți nimic pentru 
a ne aduce contribuția noastră la cauza 
menținerii păcii și securității in Europa, la 
întărirea și apărarea patriei noastre dragi.

Emerich Vogi, antrenor de fotbal, a spus 
între altele: In activitatea mea sportivă de 
peste 30 de arii, am avut nenumărate ocazii 
să mă întîlnesc fie în țară, fie peste hotare 
cu sportivi din alte țairfs de pe alte continen
te. La toți am găsit dorința de a ne cunoaște, 
de a ne împrieteni, de a ne măsura forțele 
cit mai des, dar nu într-un război, nu pe 
cîmpurile de luptă, ci în întreceri^ pe însorite 
terenuri de sport.

Se înșeală amarnic imperialiștii atunci 
cînd socotesc că peste voința popoarelor vor 
putea săvîrși noi crime, moi masacre, noi 
vărsări de singe, a spus fostul campion eu
ropean de box Lucian Popescu, Experiența 
îndeamnă popoarele la o fermă Și ascuțită 
vigilență. De zidul neclintit al hotărârii lor 
de pace se vor lovi intențiile mîrșave ale 
noilor hitleri.

Ca inginer — a spus maestrul sportului 
P. Cișmigiu — îmi place să construiesc, să 
contribui la înflorirea patriei noastre. In 
țara noastră s-au ridicat în anii regimului 
democrat popular noi fabrici și uzine, case 
de locuit, stadioane. Urăsc războiul care în
seamnă distrugeri, înseamnă suferință și 
moarte.

Maestrul sportului D. Ciobotaru a dat 
apoi cifre unei moțiuni prin care sportivii 
din capitala Republicii Populare Rom-îne în
fierează uneltirile cercurilor imperialiste care 
urmăresc reînarmarea Germaniei occiden
tale, reînvierea armatei hitleriste revanșar
de,. deslănțuirea unui' nou măcel mondial.

ale cercurilor din Occident

lotul

care 
pune

I.

maestru emerit al artei

miei R.P.R., rectorul Universității „C. 
Parhon”, V. Maximilian, artist al poporului 
din R.P.R., scriitorul Cicerone Thecdorescu, 
laureat al Premiului de Stat și, Marta Bo
lovan, mamă eroină, membră a Comitetului 
Permanent pentru Apărarea Păcii din R.P.R.

Prin ovații puternice, participanfii și-au 
arătat hotărârea fermă de a sprijini Decla
rația celor 8 6tate participante 1a Conferința 
de la Moscova pentru asigurarea păcii și 
securității colective în Europa, protestînd cu 
indignare împotriva planurilor războinice ale 
cercurilor agresive din Occident.

(Agerpres)

Cea de a 4-a sesiune a sfaturilor populare regionale
Duminică, 19 decembrie a.c. s-au desfășu

rat lucrările celei de a 4-a sesiuni a sfaturi
lor populare ale regiunilor București. Arad, 
Cluj, Constanța, Galați, Craiova, Oradea, 
Sucdava și Regiunea Autonomă Maghiară.

In cadrul punctelor înscrise în ordinea de 
zi a lucrărilor celei de a 4-a sesiuni a sfa
turilor populare regionale s-au discutat pe 
larg diverse probleme importante privind 
îndeplinirea sarcinilor actuale ale organelor 
locale de stat.

Astfel, s-au pus în discuția deputaților 
probleme în legătură cu activitatea comite
telor executive în ceea ce privește munca or
ganizatorică, măsurile necesare pentru buna 
desfășurare a acțiunii de culturalizare a ma
selor în perioada de iarnă, pregătirea cam-

panici agricole de primăvară, măsuri pri
vind întreținerea și repararea uneltelor «- 
gricole, problema aprovizionării populației; 
transportul materialului lemnos, etc. De a- 
semenea, ca un punct comun al lucrărilor ac. 
tualei sesiuni a sfaturilor populare regio
nale, a fost pusă în discuția deputaților și 
alegerea asesorilor populari pentru tribuna
lele regionale.

Participanții la lucrări au luat cuvîntul. 
discutind asupra realizărilor și lipsurilor e- 
xistente. Numeroși deputațl au făcut propu
neri concrete, menite să ducă la îmbunătă
țirea activității sfaturilor populare regio
nale. Prin contribuția deputaților, s-au 
tut lua hotărîri ample și precise, a căror 
depl-inire va constitui un aport prețios la

pu- 
î.n- 
in-

făptuirea sarcinilor actuale ce revin organe
lor locale de stat.

Pentru . traducerea în viață a măsurilor 
concrete prevăzute în hotărîri. deputății s-au 
angajat să muncească cu străduință, să întă
rească legătura cu masele pentru lichidarea 
lipsurilor.

In cadrul lucrărilor sesiunii a 4-a a sfatu
rilor populare regionale s-au purtat discu’țil 
in legătură cu importanța Declarației țărilor 
participante la conferința de la Moscova. De
putății, în cuvîntul lor, au subliniat impor
tanța deosebită în condițiile actuale ale lup
tei pentru pace și securitate colectivă în 
Europa. De asemenea au fost adoptate moți
uni în care se sprijină hotărîrile conferinței 
de la Moscova.

★ ★ ★

Există posibilități, dar există
O importantă organizație comercială din 

Capitală, atît prin numărul unităților de 
desfacere, cît și prin cartierele și străzile 
ce le deservește, este O.C.L. produse in
dustriale, raioanele Tudor Vladimirescu și 
N. Bălcescu. Cele 167 magazine — din care 

^^10 de mic gros — se întind pe o rază lar- 
^^?ă, cuprinzînd cartierul comercial al Lip

scanilor, Lînărlei, Dudești, Șerban Vodă., 
Coșbuc. o parte din Calea Victoriei etc. Zeci 
de mii de cumpărători, oameni ai muncii de 
la orașe și sate, se perindă zi'mc în maga
zinele acestei organizații, solicitînd cele mai 
felurite mărfuri.

Străduindu-se să facă față acestor cerințe, 
colectivul de vînzători și funcționari ai or
ganizației' comerciale respective, a reușit să 
obțină unele succese însemnate. Astfel, da
torită atît' muncii lor, cît mai ales, creș
terii posibilităților de desfacere a mărfuri
lor prin sporirea producției bunurilor de 
larg consum în Industria ușoară și In cea 
locală, lucrătorii comerciali din cele două 
raioane au distribuit populației în trimestrul 
III al acestui an cu 5,3 1a sută mai multe 
mărfuri decît în același trimestru al anului 
trecut Pe grutpe de produse, creșterea din pe
rioadele comparate este de 4,8 la sută în 
sectorul textil, 191,3 1a sută în sectorul lemn 
de construcție și mobilă, etc.

In anul 1954, magazinele'organizației co- 
erciale T. Vladimirescu—N, Bălcescu, au 

distribuit populației mai mult carton asfal
tat, ciment, ipsos, cherestea, vase emailate, 
țesături de bumbac, stofe de bună calitate, 
confecții, etc. Această creștere reprezintă, 
paralel cu mărirea producției bunurilor de 
larg consum și dovada sporirii posibilități
lor de cumpărare a populației. Tocmai a- 
cevtstă sporire o posibilităților de cumpăra
re determină o creștere a exigenței cumpă
rătorilor față de comerț.

Deși, atît din punct de vedere al organi
zării muncii, cît și al organizării și prezentă
rii mărfurilor, al decorării vitrinelor, al de
servirii cumpărătorilor, magazinele O.C.L. de 
mai sus au făcut reale progrese față de ni
velul cerințelor cumpărătorilor ca și al po
sibilităților existente, mai sînt încă multe 
de făcut. Numeroase deficiențe existente

In

încă 
care

legătură cu aprovizionarea 
populației din Capitală 
cu produse industriale

umbresc eforturile a sute de lucrători 
vor să pună 1a dispoziția cumpărători

lor mărfuri ctt mai multe, în sortimente 
mai bogate..

Au încurcat anotimpurile

ctt

Deși are cel mai bun colectiv de merceo
logi din Capitală, organizația comercială 
locală Tudor Vladimirescu—N. Bălcescu nu 
distribuie ritmic și mai ales rațional, măr
furile disponibile îin depozite. E’ocvent în 
această privință este de pildă exemplul a 
două magazine nu prea depărtate, care sînt 
insă inegal aprovizionate Unitatea 108, 
din Calea Victoriei 25, este aproape total 
lipsită de articole de sezon. Nu are mănuși 
de piele căptușite, pulovere, jachete, ciorapi 
groși, baticuri de lină, etc. Fondul de măr
furi este total acoperit din punctul de vedere 
al valorii, insa, îm plină lună decembrie, 
magazinul este tjxit cu chiloți de vară, că
măși de noapte, baticuri de bumbac și poșete 
din deșeuri, care nici nu sînt prea solicitate. 
In același tim.p, mutate a 29 din Lipscani 45, 
în plin vad comercial deci, primește mult 
mai des jachete de lînă, ciorapi groși și alte 
articole de sezon. Nu este vorba deci de 
lipsa unor mărfuri, ci de o inechitabilă îm
părțire a lor către magazine. Acest lucru 
ar fi evitat, dacă conducerea O.C.L. și mai 
ales directorul coordonator Iosif Cohn ar 
merge mai des pe teren și’ ar căuta să afle 
și să rezolve problemele grele care există în 
magazine. Nu este admisibil de pildă ca în 
unitatea 64 — magazin de jucării — ploaia 
să pătrundă în interior, deteriorînd mărfu
rile, iar conducerea administrativă, sezisată 
încă 
doar 
Iosif _.
sian și cel administrativ. Elena Iamandi, au 
datoria să-șl schimbe metodele de lucru ne- 
juste, ca de pildă deplasarea „pe teren11 în 
grabă, examinarea superficială a situa
ției, fără e adînci problemele, fără a 
ajuta efectiv în muncă lucrătorii din unități. 
Este total necorespunzătoare atitudinea în-

din ianuarie a.c., să 6e mulțumească 
cu promisiuni. Directorul coordonator 
Cohn. directorul comercial J. Suchia-

Salut tovărășesc 
ziarului „Munca"
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j „Munca" — organ al Consiliului Cen- 
J trai al Sindicatelor din R.P.R. — împli- 
■! riește zece ani de activitate. In acești ani, 
j ziarul „Munca” s-a străduit în perma- 
J nentă să reflecte problemele centrale ale 
J '............................................. . ........5 i 
i

) 
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J
J liste. Ziarul „Munca”

1 

f f 
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I
1

muncii sindicale din țara noastră, să con
tribuie la răspîndirea cuvîntului partidu
lui in rindurile maselor largi ale mem
brilor sindicatelor. .

Ca organ al Consiliului Central al Sin- ( 
dicatelor, ziarul „Munca” a militat pen- j 
tru antrenarea maselor la lupta pentru ț 

. creșterea producției șl a productivității f 
) muncii, pentru avîntul întrecerii socia-1 
J liste. Ziarul „Munca” a contribuit de f 
j asemenea la îndrumarea permanentă a or- ( 
J ganelor sindicale care luptă pentru întă- I 
I rirea legăturilor lor cu masele.

Considerînd că educarea comunistă este f 
) una din sarcinile principale ale mișcării f 
I sindicale, „Munca” a militat și militează j 
J pntru educarea oamenilor muncii in spi-( 
' ritul unei noi atitudini față de muncă și j 

avutul obștesc, pentru demascarea națio- j 
nalismului și șovinismului și pentru edu- ( 
carea maselor muncitoare in spiritul pa- f 
triotismului socialist și al internaționa- f 
lismului proletar.

„Munca" a acordat și acordă o atenție f 
deosebită popularizării metodelor înain- 
tate de muncă ale constructorilor comu- f 
nismului, aducind prin aceasta un aport f 
însemnat Ia grăbirea construcției noastre [• 
socialiste și la întărirea prieteniei fră- J 
țești dintre poporul muncitor din țara [ 
noastră și marele popor sovietic.

Participind activ la lupta poporului j

I

a contribuit de (

1

}

1

I
) 
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I
)
1 j 
J
! nostru pentru apărarea păcii și pentru a- | 
j sigura-ea unul sistem de securitate co- f 
j lectivă în Europa, „Munca” a contribuit l 
' la demascarea planurilor imperialiștilor }

f
( 
l 
f

J ............................  ,
j din S.U.A., Anglia și Franța de reînyiere f 
j a militarismului german in scopul declan- } 
) șării unui nou război mondial. „Munca” } 
j s-a făcut purtătorul de < î l _î .....
j testului hotărît al poporului nostru îm- [ 
J potriva politicii de ațîțare la război a } 
j cercurilor imperialiste.
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l

șării unui nou război mondial. „Munca” j- 
" "j cuvînt al pro-f 

al poporului nostru im- j

_____  . .......  .... f
La cea de a zecea aniversare a ziaru- f 

lui „Munca”, colectivul redacțional al} 
, Romîniei libere” urează noi succese co- ( 
lectivului redacțional al ziarului „Mun- i 
ca” in străduințele sale de a face ziarul } 
mai viu, mai legat de viața și lupta po-( 
porului nostru muncitor pentru construi- ( 
rea socialismului și apărarea păcii. }

Decorarea ziarului „Munca“ 
cu „Ordinul Muncii“ clasa I-a

Marți 1a amiază, la Prezidiul Marii Adu
nări Naționale a avut loc solemnitatea de
corării ziarului „Munca11, organ al Consi
liului Central al Sindicatelor din R.P.R., cu 
„Ordinul Muncii11 clasa I-a, cu prilejul îm
plinirii a 10 ani de la apariție.

Tovarășul dr. Pe.tru Groza, președintele 
Prezidiului .Morii Adunări Naționale, a în- 
minat înalta distincție redactorului șef al 
ziarului „Munca11, tovarășei Ecaterinâ Bo- 
rilă, aducind felicitări întregului colectiv 
redacțional. (Agerpres)

Cel de al II-lea Congres Unional 
al scriitorilor sovietici

Ședinfele din zilele de 20 și 21 decembrie
MOSCOVA 21 (Agerpres). — TASS trans

mite: Delegații ta 'cel de >a1 II-lea Congres 
Unional al scriitorilor sovietici continuă să 
discute problemele de creație literară.

Ședința din dimineața zilei de 20 decem
brie a Congresului a fost prezidată de scrii
torul tătar Gumer Bașirov. Ivan Kalrov, mi
nistrul Invățămintului al R.S.F.S.R., care a 
luat primul cuvîntul, a mulțumit în numele 
zecilor de milioane de elevi și pedagogi so
vietici scriitorilor ale căror cărți ajută la 
educarea tinerei generații.

In ultimii 20 de ani. în toate republicile 
unionale frățești a înflorit literatura națio
nală, au fost create organizații de scriitori.

Luînd ca exemplu Uzbekistanul. drama
turgul Abdulla Kahhar a arătat că viata po
porului uzbec, mărețele transformări care au 
loc zi de zi în republică constituie un izvor 
nesecat de inspirație pentru scriitori.

La 20 decembrie, Congresul a fost salutat 
de o delegație a ostașilor Armatei Sovietice. 
Exprimînd glodurile și sentimentele soldati- 
lor și ofițerilor, Alexei Vasilîev. _ Erou . al 
Uniunii Sovietice, a transmis particinantilor 
la Congres cuvinte de recunoștință din par
tea militarilor pentru cărțile care îi învață să 
trăiască și să învingă.

Delegații au întîmpinat cu căldură pe 
scriitorul indian Aii Sardar Jaffri.

împreună cu voi stimațij noștri con
frați sovietici, a spus Jaffri, și împreună cu 
voi, iubiții noștri vecini chinezi, cu voi, scrii
tori din toate țările, care luptați pentru pace 
și progres, declarăm că țelul nostru comun 
este de a opune forța invincibilă a cărților 
noastre planurilor diabolice ale ațîțătorilor la 
război, ale dușmanilor păcii și omenirii.

La tribună urcă um alt membru al dele
gației Indiene — scriitorul Ahmad Abbas, 
împreună cu Jaffri, el oferă Congresului 
ruri — o culegere din versurile poetului 
kistanez Falz Ahmed Faiz și o broderie

da- 
pa- 
tri-

misă de o femeie simplă din provincia Pund- 
jiab.

★
MOSțCOVA 21 (Agerpres), — In ședința 

din seara zilei de 20 decembrie a ce
lui de al II-lea Congres Unional al sOriitori- 
lor sovietici, Boris Riurikov. redacta” șef al 
ziarului „Literaturnaia Gazeta11, a prezentat 
un raport despre problemele esențiale ale 
criticii literare sovietice.

După cum se știe, la Congresul scriitorilor 
sovietici a fost invitat Paul Robeson, emi
nent luptător pentru pace, laureat al Pre
miului Internațional Stalin „Pentru întări
rea păcii între popoare”. Autoritățile ameri
cane i-au refuzat viza de ieșire din S.U.A. 
In seara de 20 decembrie a răsunat în Sala 
Coloanelor glasul lui Robeson. S-a primit ia 
Moscova pe bandă de magnetofon mesajul 
adresat de Robeson Congresului.

A luat apoi cuvîntul scriitorul kazah Ga- 
biden Mustafin, care a vorbit despre succe
sele literaturii sovietice kazahe. După aceea 
a luat cuvîntul scriitoarea franceză Elsa Tri
olet care a vorbit despre marele rol pe cafe 
îl joacă pentru cititorii din Occident litera
tura sovietică, care inspiră credință, speran
ță și dragoste față de om.

★
In ședința din dimineața zilei de 21 decem

brie "a Congresului scriitorilor sovietici au 
luat cuvîntul poeții Aleksandr lașin, Olga 
Beggolț, Semion Kirsanov.

Scriitorul Mustai Karim a vorbit despre 
viața literară din Bașchiria Sovietică, iar 
scriitorul Aleksei Talvir despre înflorirea li
teraturii în Ciuvasia, o altă republică auto
nomă.

In șed'nța din 21 decembrie s-a dat citire 
salutului Consiliului Central al Sindicatelor 
din Uniunea Sovietică.

Delegații Congresului au fost salutați de 
scriitorii cehi Jan Drda șl Mario_Majerova, 
precum și de scriitorul olandez 
Vries.

Theun de

Aspecte din sala Congresului

și... birocratism
gîmfată a directorului coordonator, că
ruia trebuie să-i ceară audiență propriul său 
director comercial. Izolarea' aceasta, stilul 
birocratic de lucru, contribuie dim plin la 
deficiențele ce există în unități,

„Acoperire de ochii lumii”
Mulțumindu-se să aibă „acoperire1*, „de 

ochii lumii”, conducerea O.C.L, se ocupă 
intens de magazinul de parfumerie 2 din 
Calea Victoriei 26, ajutind colectivul respec
tiv cîmd era în pericol să nu-și îndeplinea
scă planul, trimlțindu-1 mărfuri ou prioritate 
și trîmbițînd faptul că aci lucrează o briga
dă de bună deservire. La fel, sînt și alte 
unități „privilegiate”, cum ar fi cele de ga
lanterie pentru femei din Lipscani 40 și 59. 
Nimeni 
sezisat de faptul că un element cinstit 
devotat cum este responsabila unității 64 — 
jucării — care nu provine din comerț, nu 
este ajutată să-și însușească tehnica comer
țului. Totodată, susținînd o brigadă sau alta, 
conducerea O.C.L. uită că în 1953 a avut 20 
de brigăzi de bună deservire, iar în acest 
an abia 7 din ele au fost reorganizate. Or, 
una din cele mai bune metode de îmbună
tățire a muncii în comerț, s-a dovedit a fi 
cea a organizării brigăzilor, metodă inițiată 
de vînzătorul sovietic Korovkin.

Conducerea O.C.L. trebuie să acorde o și 
mai mare atenție fecepționării mărfurilor 
care sînt uneori necorespunzătoate calitativ 
și deci blochează părți din fondul de rul
ment ăl unor unități.

Sarcinile însemnate ce revin O.C.L. pre
supun desfășurarea unor .și mai susținute 
eforturi, lichidarea sistemului birocratic de 
lucru, studierea și cunoașterea în amănun
țime a tuturor problemelor, eliminarea lucru
lui în asalturi, reglementarea transportului 
mărfurilor —- astfel ca în nici un moment ma
gazinelor să nu le lipsească articole care se 
află în depozite.

La rîndul ei, secția comercială a. comite
tului executiv al Capitalei trebuie să se o- 
cupe mai îndeaproape de întreaga activi
tate a O.C.L. din Capitală, să ia măsuri e- 
ficace, trăgînd la răspundere pe cei vino- 
vați, ori de cîte ori există deficiențe în a- 
provizionarea populației cu bunuri de larg 
consum.

îrnsă dim conducerea O.C.L. nu s-a
Și

SANDU MANEA

Consfătuirea mecanizatorilor 
din regiunea București

Marți au luat sf-îrșit lucrările Consfătui
rii mecanizatorilor din regiunea București 
organizată de Comitetul regional P.M.R. 
București și sfatul popular regional.

In cadrul ședinței de marți dimineața, au 
continuat discuțiile pe marginea referatelor 
ținute îm ședința precedentă, Tov. P. Mol
dovan, locțiitor al ministrului Agriculturii 
și Silviculturii, a vorbit despre măsurile 
ce se vor lua de către Ministerul Agricultu
rii și Silviculturii în vederea îndeplinirii 
șl depășirii planului de reparații și arături 
ale S.M.T.-urilor din regiunea București, și 
a arătat sarcinile care revin conducerilor 
S.M.T.-urilor din regiune.

Au mal luat cuvîntul tovarășii V. Vaida., 
președintele comitetului executiv al sfatului 
popular al regiunii București, Ion Predescu, 
secretar al Comitetului regional P.M.R. 
București, Dumitru Iancu, directorul S.M.T.- 
Tătărăști, Marin Dinu, directorul S.M.T.-Bă- 
neasa, Ion Cobuzu, tractorist fruntaș la 
S.M.T.-Bîlaana, Gheomghe Dobre, tractorist 
fruntaș la S.M.T.-Ciocănești, Elena Ganea, 
tractoristă fruntașă la S.M.T.-Lehliu, Ion 
Florea, președintele gospodăriei agricole 
colective din satul Ccacu, raionul Călărași, 
Vasile Dobre, președintele gospodăriei agri
cole colective din comuna Ciochina, raionul 
Slobozia și alții.

Concluziile consfătuirii au 
tov. D. Coliu, prim secretar 
regional P.M.R. București.

fost trase de 
al Comitetului

(Agerpres)

Lucrările sesiunii 
a Filialei din 

a Academiei R. P. R.
CLUJ. — Lucrările sesiunii științifice or

ganizată de Filiala din Cluj a Academiei 
R.P.R. îm colaborare cu universitățile „Vic
tor Babeș” și „Janos Bolyai”, alte institute 
de învățămînt superior din Cluj și Institutul 
medico-farmaceutic din Tg. Mureș au conti
nuat duminică și luni.

Luni după amiază lucrările sesiunii au 
continuat în ședință plenară, sub președinția 
acad. Raluca Ripan, rectorul Universității 
„Victor Babeș”, laureată a Premiului , de 
Stat.

Au fost prezentate corapoartele „Valorifi
carea patrimoniului istoric al R.P.R,” de 
prof. univ. D. Prodan, membru corespondent 
al Academiei R.P.R., laureat al Premiului 
de Stat și prof, univ, C. Daicoviciu, director 
al Institutului de istorie din Cluj al Acade
miei R.P.R.-, „Lupta P.C.R. împotriva poli
ticii de oprimare națională a regimului bur- 
ghezo-moșieresc și făurirea unității și frăției 
de nezdruncinat dintre poporul romîn și mi
noritățile naționale din R P.R,11, de prof, 
univ, T. Bugnariu și prof. univ. L. Banyai, 
rectorul Universității ,,Janos Bolyai” din 
Cluj și corăportul „Politica statului demo
crat popular romîn in problema națională, 
oglindită în realizările cultural științifice în 
Regiunea Autonomă Maghiară”, de prof. T. 
Adra.sofszky, rectorul Institutului medico- 
farmaceutic din Tg Mureș.

După pauză, lucrările sesiunii au conti
nuat sub președinția acad. E. Nyaradi, lau
reat a|

Prof.
dent, al 
lei din 
spre dezbatere planul pe anul 1955, întocmit 
de institutele și colectivele de cercetări știin. 
țifice ale Filialei din Cluj ale Academiei 
R.P.R.

științifice 
Cluj

Premiului de Stat.
Tiberiu Popovici, membru corespon- 
Academiei R.P.R., secretar al Filia- 
Cluj a Academiei R.P.R. a supus

La Moscova, pe a- 
dresa celui de al doi
lea Congres Unional al 
Uniunii Scriitorilor So
vietici, au fost primite o mulțime de tele
grame. Cuvinte de salut pline de dragoste 
și de încredere. Le-au trimis studenții din 
Odesa și savanții stațiunii de derive de la 
Polul Nord ; le-au trimis participanfii cercu
lui literar „N. Ostrovski" din Soci și membrii 
familiei lui Maxim Gorki. Sint telegrame din 
partea cititorilor care urează succes lucră
rilor Congresului, cerlnd In același timp 
scriitorilor opere mai multe și de calitate din 
ce in ce mai bună. Ele au venit de la mari
nari ajlafi departe de pămlntul sovietic, 
tocmai pe Oceanul Indian, de la muncitorii 
fabricii de Iiirtie'din Kaliningrad, de la 
șeful trenului nr. 13...

întregul popor sovietic, pentru care lite
ratura constituie o principală hrană sufle
tească, salută in aceste zile Congresul din 
Sala Coloanelor_ Salutul acesta care sosește 
necontenit din ioate colțurile Uniunii învio
rează prin prospețimea sa, îmbărbătează pe 
cei cărora le este adresat și amintește încă 
odată rolul lor de educatori ai societății, de 
ingineri ai sufletului omenesc.

La Congres au venit ostași ai Armatei So
vietice. Sala invadată de lumină a devenit 
sobră și parcă mai festivă. Ostașii au sa
lutat pe scriitorii îndrăgiți de ei și le-au 
cerut romane și povestiri, versuri și piese 
de teatru in care să găsească imaginile eroi
lor Armatei Sovietice, alături de chipurile 
simplilor soldați, opere care să vorbească 
despre patriotismul , lor, despre curajul și 
abnegația lor, despre uriașa forță care stă 
de strajă păcii.

Este a șasea zi a Congresului. S-au citit 
majoritatea referatelor șl mulți scriitori au 
luat cuvîntul. Se discută cele mai de seamă 
probleme care ii frămintă pe scriitori, dorind 
să dea un răspuns cititorilor și celor care 
'învață din marele tezaur al literaturii so
vietice.

Intr-un spirit de critică bolșevică, scriito
rii ridică problemele măiestriei profesionale, 
ale tehnicii scriitoricești, ale atitudinii față 
de rămășițele mentalității burgheze în ac
tualitatea sovietică. Sini larg analizate pro
blemele realismului socialist, este combătută 
teoria lipsei de conflict, ca și „teoria" despre 
realismul socialist care doar afirmă și nu 
critică. Sînt discutate problemele genurilor, 
ale stilului, problema adevărului vieții și 
ale „obiectivismului" în interpretarea rea
lității. „De-a lungul a trei decenii și ju
mătate, literatura și-a dat toate forțele 
prezentării societății noastre sovietice — a 
spus Konstantin Simonov în referatul său. 
Ca și orice istorie, aceasta nu are nevoie în 
nici una din etapele sale nici de îmbunătă
țirea, nici de înjosirea ei".

De la tribuna Congresului se înalță gla
sul celor mai buni scriitori sovietici. De 
acolo, scriitorii vîrstnici, participant și la 
primul Congres condus de Maxim Gorki, ade- 
vărați veterani ai literaturii sovietice, își îm-

Prin telefon
experiența

multă dră-
părtășesc 
lor și, cu 
goste, ca șt cu tot ă- 
tîta spirit de combati

vitate, își Spun cuvîntul in jurul problemelor 
ridicate in discuție.

Ilya Ehrenburg, Fedor Gladkov, lakub 
Kolas, Muhtar Auejar, scriitorul lituanian 
Benuolis, Samuel Marșak, Isakovski, au 
rostit de la tribuna Congresului cuvinte pline 
de conținut și deosebit de bogate în idei. 
Alături de ei s-au ridicat glasurile scriitori
lor mai tineri ca Serghei Mihalkov, Marga
reta Aligher, Alexandr lașin și Boris Aga
pov, care cu mult simț critic, au analizat 
lipsurile ce s-au făcui simțite in creșterea 
literaturii sovietice, în munca scriitorilor și 
cu deosebire în activitatea criticilor literari,

De la tribuna Congresului s-au auzit cu
vintele artiștilor sovietici, ale editorilor, ale 
conducătorilor redacțiilor literare.

Cu fiece zi ce trece, lucrările Congresului 
înaintează, problemele de creație ale scrută
rilor se lămuresc tot mai mult. In pauzele 
dintre ședințe, pe culoarele din jurul sălii, 
discuțiile continuă. Acolo au fost organizate 
standuri de cărți pline cu manuscrise, care 
au valoarea unei rare piese de muzeu, s-au 
expus in ilustrații creșterea literaturii so
vietice în cef douăzeci de ani scurși de la 
primul Congres, precum și o gazetă de pe
rete care nicidecum nu se poate plinge de 
lipsă de umor, de materiale critice și de 
prospețime.

Emoționante sînt întilnirile dintre scriito
rii sovietici și prietenii lor, scriitorii progre
siști veniți la Congres ‘de peste hotăre. 
Pablo Neruda discută cu Alex. Fadeev, Louis 
Aragon își îmbrățișează vechiul tovarăș și 
prieten Konstantin Fedin, Anna Sbghers, Na
zim Hikmet, Mihail Sadoveanu au fost în
conjurați de un grup de scriitori din Asia 
centrală... Deseori de la tribuna Congresu
lui se aud saluturile scriitorilor veniți din 
țările capitaliste, adresate celui de al Il-lea 
Congres Unional. Ei vorbesc despre literatura 
țărilor lor, despre viața lor în condițiile re
gimului capitalist. Astfel a vorbit Elsa Trio
let din Franța, Kaiala Movaheb din Siria, 
Rebello din Brazilia și Aii Sardar din india. 
Sînt deosebit de interesante cuvintele aces
tor scriitori progresiști. Dar spre sfîrșitul 
celei de a cincia zi a Congresului, de la tri
bună au fost rostite cuvinte ce au umplut 
de adincă emoție întreaga sală. Au fost cu
vintele marelui cînlăreț negru Paul Robeson. 
Stăpînii de azi ai America nu i-au permis 
lui Paul Robeson să vină la Moscova, dar 
cuvîntul lui Robeson, cîntecul lui. au străbă
tut opreliștile, și s-au făcut auzite. La Mos
cova, pe adresa Congresului, a fost primită 
banda de magnetofon pe care se află impri
mat salutul lui Robeson. In vocea aceea 
adincă, optimistă, plină de viață, cei adu
nați în Sala Coloanelor au simțit cuvîntul 
oamenilor de artă, progresiști, din întreaga 
lume, care au fost opriți să participe la 
marele sfat al scriitorilor sovietici.

IOAN GRIGORESCU
decembrie 1954.MOSCOVA, 21

Hatoyama despre politica externă a noului guvern japonez
PEKIN 21 (Agerpres). - CHINA NOUA 

transmite: Din Tokio se anunță că primul 
ministru al Japoniei, Hatoyama, care și-a 
început turneul electoral prin țară, a făcut 
o declarație corespondenților de presă în care 
a subliniat că politica externă proamericană 
a guvernului japonez nu va suferi nici o 
modificare.

Hatoyama a declarat că guvernul său „va 
urm.a politica externă dusă de guvernul Io- 
ș:da“. Subliniind că nu are intenția să schim
be politica externă dusă de predecesorul său, 
el a 6pus: „Voi încerca ca prin mijloace

CAIRO 21 (Agerpres). — TASS trans
mite: Ziarele relatează că Salah Salem,
ministru al orientării naționale al Egiptu
lui, a primit la 19 decembrie o delegație 
a ziariștilor turci care au venit în Egipt cu 
„misiunea de bunăvoință'1. în preajma vi
zitei în țările arabe a primului ministru al 
Turciei, Menderes.

Răspunzînd la întrebarea pusă de un zia
rist turc, Salem o declarat că arabii „sînt 
împotriva pactelor cu puterile străine șl mai 
cu seamă împotriva pactelor militare. Po. 
poarele arabe sînt împotriva participării la 
orice alianță cu țările Occidentului...” Tot
odată, a afirmat Salem, popoarele arabe 
„se pronunță împotriva comunismului”. 
După ce a arătat că puterile occidentale au 
dus o politică contrară intereselor naționale 
ale țărilor arabe, Salem a declarat: „Putem 
oare in asemenea împrejurări să convingem 
poporul nostru să devină u>n aliat al Occi
dentului?”

practice să obțin ceea ce guvernul precedent 
s-a străduit să realizeze în domeniul -rela
țiilor dintre Japonia și S.U.A.11. Hatoyama a 
adăugat: „Este necesară stringerea relațiilor 
de bunăvoință dintre Japonia și S.U.A.11.

Hatoyama a spus că dacă există o proble
mă de politică externă în care gtJvernul său 
se deosebește de guvernul Ioșida, aceasta se 
referă la relațiile comerciale dintre Japonia 
pe de o parte și U.R.S.S. șl China pe de 
altă parte. Este necesar, a spus Hatoyama, 
să se normalizeze relațiile diplomatice și co- 
merciale dintre Japonia și U.R.S.S. și China.

Unul din membrii delegației ziariștilor 
turci susținea că ar exista „o primejdie co
losală, care ar amenința Egiptul din partea 
Rusiei11. La aceasta, Salem a răspuns : „Po
poarele țărilor arabe s’.nt amenințate în mod 
real din partea Occidentului...1' Credeți oare 
dvs. că popoarele pot nesocoti o primejdie 
existentă numai pentru a căuta să prein- 
timpine un pericol pe care ele nu-l simt". 
Salem a declarat că Egiptul este împotriva 
alăturării la pactul turco-pakistanez șl con
sideră că pactul de securitate colectivă al 
statelor arabe este pe deplin suficient pen
tru apărarea Egiptului.

Declarația lui Salah Salem este semnifi
cativă, deoarece ministrul egiptean a recu
noscut fără echivoc că popoarele din țările 
arabe resping cu hotărîre ideea alăturării 
țărilor din Orientul arab la blocul agresiv 
turco-pakistenei.



Amînarea procesului înscenat 
Partidului Comunist 

din Germania
BERLIN 21 (Agerpres). — După cum a- 

nunță ziarele, procesul de la Karlsruhe îm
potriva Parti dului Comunist din Germania 
ia fost amlnat pînă la 31 ianuarie.

In ultima ședință a procesului, avocatul 
partidului comunist, dr. Kaul, a cerut tribu
nalului ledenal să respingă cererea guvernu
lui în legătură cu Interzicerea partidului, 
ca fiind o încălcare a art. 21 al Constituției 
vest-germane care recunoaște legalitatea 
partidului comunist, și contrară intereselor 
unificării Germaniei.

Dat fiind că încercările evocatului guver
nului, Dix, de a respinge cererea reprezen
tantului partidului comunist, au eșuat, tri
bunalul a hotărît amînarea procesului pînă 
la 31 ianuarie.

Acțiunile ilegale ale autorităților 
americane împotriva studenților 

chinezi
PEKIN 21 (Agerpres). — China Nouă 

transmite: Presa americană dezvă.uie că 
guvernul Statelor Unite reține studenți chi
nezi ta ciuda dorinței acestora de a se re
întoarce în patrie.

Agenția United Press a anunțat la 17 
decembrie că opt studenți ch.nezi din stalul 
Massach'Ussettes și din regiunea Chicago 
și-au exprimat dorința de a se întoarce la 
iamillile lor.

• Patru studenți din Massachussettes au ară
tat că vor să se întoarcă în China din mo
tive ușor de înțeles : vor să fie din nou in 
mijlocul familiilor lor pe care nu le-au văzui 
de mulți ani.

La 15 decembrie, agenția France Presse 
relata că „doi studenți.. chinezi din Califor
nia au declarat că au cerut guvernului Sta
telor Unite permisiunea să se întoarcă în 
China dar că nu au primit nici un răspuns.

Mulți studenți chinezi ezită să se adre
seze autorităților americane pentru a obține 
autorizația să plece din S.U.A. de teama 
persecuțiilor și vexațiunilor. Ziarul „Was
hington Star" scria că motivul invocat ue 
autoritățile americane pentru a reține pe 
studenții cfanezi și anume că ar fi obținut 
o calificare care ar putea fi uulă țării lor, 
aste cu totul absurd. „Trebuie sa recunoaș
tem cinstit, subliniază ziarul, că aceasta 
explicație nu prea este serioasă". Ziarul 
„Washington Post" relata că deținerea stu
denților este contrarie dreptului internațio
nal și fără îndoială face o proastă impresie 
în străinătate.

■o—
Se dezvoltă legăturile culturale 

între R. H. Folonă 
și R. P. Romină

VARȘOVIA 21 (Agerpres). — P.A.P. 
transmile: Legăturile culvuraie dintre R.P. 
Polonă șl R.P. Romină se dezvoltă și se în
tăresc tot mal mult.

Din 1948, cînd a fost semnat acordul de 
colaborare culturală între R.P. Polonă și 
R.P. Rornînă, numeroase ansambluri artistice 
și soliști din Po.onia și Romînia au dat o 
serie ae spectacole m cele doua țări, bucu- 
r:nau-se <ie Un deosebit succes. Au iost or
ganizate de asemenea schimburi de vizite 
a.e oamenilor de știință, scriitorilor, arti
știlor, arnitecților, profesorilor, reprezentan
ților ans.amo.ur;lar de artiști amatori și zia
riștilor din cele două țări. Au fost organi
zate în Polonia o expoziție d€ artă romî- 
nească, o expoziție de erniteciură și una de 
caricaturi.

Studenți romîni urmează în' Polonia cursu
rile tacu.tăți.or de filologie a limbii polo
neze, ue metalurgie, de cmmle etc.

in cele două țari au fost traduse o serie 
de opere din literatura c.asieă și contempo
rană a popoarelor prietene rom în și polo
nez. Asuei, cititorii polonezi au avut prile
jui să cunoască operele lui 1. L. Canagiale, 
i'iiaail Sadoveanu, nusebiu Camilar, petru 
Dumitriu, Zanaria Stancu etc.

P.anu. de colaDorare culturală semnat re
cent intre R.P. Romină șl R.P. Polonă va 
contribui și mai mult la Întărirea și dezvol
tarea continua a legăturilor culturale dintre 
cele două țări.

Iu clteva rînduri
O La 20 decembrie industria Moscovei fi 

regiunii Moscova a îndeplinit înainte de ter
men planul de stat pe unul 1954 la produc
ția globală și la majoritatea articolelor im- 
portante prevăzute ae plan.

• La 19 decembrie a avut loc la Moscova 
o reuniune festivă consacrată aniversării a 
HO de ani și împlinirii a 55 de ani de activi
tate artistică a compozitorului Reinlicid 
Luer, artist al poporului din U.R.S.S. șt lau
reat al Premiului Stalin.

• Potrivit unei știri publicată de ziarul 
„Vertrauliche Mitteiiungen", guvernul de la 
bonn intenționează să numească comandant 
al av.ajiei militare a viitoarei armate vest- 
germane pe generalul nazist Galland-, co
mandant al forțelor maritime militare — pe 
fostul locotenent-comandor Kretschmer, iar 
comandant al trupelor terestre — pe fostul 
general hitlerist von Manteuffel.

• La 20 decembrie, la Asociația Unională 
pentru relațiile culturale cu străinătatea a 
avut loc o ședință consacrată comemorării a 
125 de ani de la moartea lui Jean-Baptiste 
Lamarck. Procesorul A. N. Studitski, doctor 
în științe biologice, a ținut un referat pe 
tema „Moștenirea științifică a lui Jean-Bap
tiste Lamarck".

® Agențiile de presă occidentale anunță 
că plna la sflrșitul acestei luni Arthur IF. 
Kadjord, președintele grupului unit al șefilor 
ae stat major al S.U.A., urmează să so
sească în 1 aivan pentru a consolida ocupa
ția americană asupra insulei și a conferi a- 
supra planurilor de agresiune armată împo
triva Chinei. Se anunță că Rad/ord va duce 
tratative pentru sporirea forțelor armele 
cianeaișiste in vederea intensificării acțiu
nilor ae provocare impotriva Chinei conti
nentale.

• Comitetul districtual din Londra al Par
tidului Comunist din Marea Britanie a adop
tat la 19 decembrie o rezoluție de protest in 
legătură cu folosirea trupelor impotriva de
monstranților din insula Cipru. Rezoluția 
cheamă toate organizațiile muncitorești din 
Anglia să condamne politica guvernului en
glez care respinge revendicările privind re
unirea Ciprului cu Grecia.

O Ziarul „Paese Sera“ publică o cores, 
pondență din New York, provenită din surse 
de obicei bine informate, potrivit căreia la 
Washington s-a aflat că, din ordinul secre
tarului de stat Dulles, ambasada americană 
de la Londra pregătește o campanie de dis
creditare a membrilor partidului laburist 
care luptă activ împotriva înarmării Germa
niei occidentale și pentru rezolvarea proble
mei germane pe cale pașnică prin tratative 
între țările interesate.
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Opinia publică franceză se pronunță 
împotriva reînarmării revanșarzilor germani

PARIS 21 (Agerpres). — La 20 decem
brie au început în Adunarea Națională fran
ceză dezbaterile cu privire la ratificarea a- 
cordurblor de la Londra șl Paris, care pun 
bazele înarmării Germaniei occidentale. Mai 
puternic și mai unit ca oricînd, poporul Fran
ței se ridică cu hotărîre impotriva reînvierii 
wehrmachtului nazist, împotriva acelora care 
vor să dea arme asasinilor de la Oradour, 
aceiași care în mai puțin de un secol au co
tropit de trei ori pămîntul Franței.

„Patria este în pericol 1“ își intitulează 
articolul său de fond ziarul „Liberation", 
care cheamă pe toți francezii, pe toți acel 
cărora independența, securitatea șl pacea 
Franței le sînt scumpe, să respingă acordu
rile care consfințesc înarmarea Gertnamei 
occidentale.

„Nu ratificați!", scrie „L’Humanlte" în- 
tr-un articol în care amintește din nou po
porului francez și deputaților .Adunării Na
ționale franceze ce fnseamnă pentru pacea 
Franței și a Europei crearea unui nou wehr
macht agresiv.

In semn de protest împotriva înarmării 
Germaniei occidentale, oamenii muncii fian- 
cezi din numeroase întreprinderi au între
rupt temporar lucrul.

Sute de delegații, compuse din oameni a- 
parținlnd tuturor claselor sociale și cu cele 
mai diferite convingeri politice, se prezintă 
în incinta Adunării Naționale franceze pen
tru a cere deputaților să raspingă acordurile 
de la Londra și Paris.

★
PARIS 21 (Agerpres). — Ziarele „L’Hu- 

manite" și „Liberation" au publicat decla
rații ale unei serii de oameni politici fran
cezi care se pronunță împotriva reînarmării 
revanșarzilor germani. Fostul președinte el 
Consiliului de Miniștri al Franțe , Edouard 
Daladielr, a declarat la Congresul Federației

Ședința extraordinară a Consiliului aliat pentru Austria
VIENA 21 (Agenpres). — TASS transmite: 

La 21 decembrie a avut loc o ședință extra
ordinară a Consiliului aliat pentru Austria 
prezidată de I. I. Uicev, înaltul comisar al 
U.R.S.S. fa Austria.

In ședința convocată la cererea reprezen
tantului sovietic au participat Înaltul comi
sar al S.U.A., Thompson, înaltul comisar al 
Franței, Chauvel, și înaltul comisar al An
gliei, Wăilingei*.

In cadrul ședinței, înaltul comisar al 
U.R.S.S. în Austria, I. I. llicev a făcut o 
declarație în care a spus printre altele:

...Pe teritoriul zonei franceze de ocupație, ta 
special ta provincia Tirol sînt dlzlocate ilegal 
unități militare ale Statelor Unite ale Ameri
cii, chipurile, pentru asigurarea căilor de co
municație dintre bazele militare americane 
din Italia și Germania occidentală, căi care 
trec prin Austria occidentală.

Pe străzile unei serii de orașe din zona 
franceză de ocupație, printre care Innsbruck, 
patrulează poliția militară americană.

Asemenea acțiuni ale autorităților ameri
cane de ocupație reprezintă o încercare de a 
lărgi in mod ilegal zona americană de ocu
pație ta Austria și de a folosi teritoriul Aus
triei occidentale în scopurile blocului agre
siv nord-atlantic, ceea ce este inadmisibil.

Măsuri separate de acest fel care duc la 
contopirea unor zone de ocupație pot preju-

Congresul Partidului
BANDUNG 21 (Agerpres). — TASS trans

mite: La Bandung își continuă lucrările Con
gresul Partidului național din Indonezia. 
In seara zilei de 18 decembrie a avut loc 
prima. ședință desch’să a Congresului la 
care, în afară de delegați, au luat parte 
fruntași ai multor partide din țară, printre 
care conducători ai Partidului Comunist din 
Indonezia, in frunte cu secretarul general 
Aidit, membri ai parlamentului și întregul 
guvern in frunte cu primiri ministru Sastroa- 
midjojo. A asistat de asemenea și președin
tele Indoneziei, Sukarno.

A luat cuvîntul președintele partidului, 
Djojosukarto, care a vorbit printre altele 
despre sarcinile partidului ta domeniul po
liticii • interne și externe.

In domeniul politicii externe, a spus el, 
partidul va lupta pentru asigurarea păcii 
generale, pentru o politică a relațiilor de 
bună vecinătate cu celelalte țări, pentru de-

Ziarele au publicat 
eri nota guvernului 
sovietic adresaLa gu
vernului Angliei p.in 
care se atrage atenția 
guvernului Marii Bri
tanii în legătură cu 
acțiunile acestuia care 
se află în flagrantă 
contradicție cu obli
gațiile pe care Anglia și le-a asumat în 
baza „Tratatului dintre Uniunea Repu
blicilor Sovietice Socialiste și Regatul 
Unit al Marii Britanii de alianță in răzooiul 
împotriva Germaniei hitleriste și complici
lor ei in Europa și de colaborare și asisten
ță mutuală după război", încheiat în 1942.

Evenimentele din ultima vreme ne arată 
că puterile occidentale au adoptat în politica 
lor externă un curs primejdios care duce în 
mod nemijlocit spre agravarea tot mai ac
centuată a încoroării internaționale. Cercu
rile imperialiste din S.U.A., Anglia și Fran
ța pregătesc terenul pentru dezlănțuirea 
unor acțiuni agresive împotriva lagărului de
mocrației și socialismului, in momentul de 
față eie au început să nu-și mai ascundă in
tențiile lor agresive. Diplomația engleză, 
secondînd-o pe cea americană, exercită pre
siuni asupra Franței și a celorlalte țări din 
Europa occidentală, ca acestea să aprobe re
învierea unei armate revanșarde în Germa
nia occidentală și s-o includă in pactul a- 
gresiv nord-atlantic. Germania occidentală, 
cu o industrie de război dezvoltată și cu o 
armată revanșardă, urmează astfel să devină
— după propriile mărturisiri ale reprezen
tanților de seamă ai guvernelor occidentale
— forța de șoc a blocului militar vest-euro- 
pean. VVehrmachtului vest-german i s-a re
partizat misiunea de a fi principala forță de 
atac în plănuita agresiune împotriva Uniunii 
Sovietice și a țărilor de democrație popu
lară.

Prin urmare, refacerea militarismului ger
man este concepută de guvernanții din 
S.U.A., sprijiniți de cei din Anglia șț Fran
ța, ca un element determinant în înjghebarea 
lanțului de blocuri militare agresive în ju
rul Uniunii Sovietice șl al țărilor de demo
crație populară. Se creează în felul acesta o 
alianță a agresorilor americani și a mono- 
poliștilor englezi și francezi cu militariștii 
vost-germani.

Prin înfăptuirea acestor acțiuni, guvernul 
englez calcă în mod premeditat toate acor
durile internaționale șl angajamentele asu
mate pe această bază privitor la politica 

din departamentul Vocluse al partidului ra
dical că nu va vota pentru acordurile de la 
Paris. „In cazul de față, a spus Daladier, 
voi refuza să consimt la înarmarea Germa
niei, a cărei viitoare politică nu poate fi 
prevăzută".

Reținut la pat din cauza bolii, deputatul 
Audeguil (socialist) a făcut următoarea de
clarație delegaților oamenilor muncii din 
departamentul Gironde: „Chiar și pe targă 
mă voi duce la Adunarea Națională pentru 
a vota împotriva acordurilor de le Londra 
șl Paris".

Deputatul Jean Nocher (fără part'd) a 
declarat că a votat întotdeauna peintru în- 

Mendes-France. 
că nici o strate- 
parlamentară nu 
pentru înarmarea 
o primejdie se-

credere în guvernul lui 
„...Dar, « spus el, eu cred 
g-ie politică, nici o tactică 
vor putea justifica votarea 
Garmaniei, care înseamnă 
rioasă pentru independența Franței, o mare 
primejdie pentru pacea din întreaga lume și 
o nepermisă ignorare a numeroaselor jertfe 
ți acte de eroism din trecut".

Declarații asemănătoare a făcut socialis
tul Geoffrey, membru în Consiliul Repu- 
blic'i.

★
PARIS 21 (Agerpres). —- Ziarul „Le Mon

de" relatează că la 19 decembrie a avut loc 
o ședință a Consiliului național al partidu
lui „Tinăra republică". Consiliul național 
s-a pronunțat pentru „o largă unitate, și 
stabilirea de legături cu celelalte organi
zații și partide de stingă". Consiliul națio
nal a subliniat din nou că „Tinăra republ'- 
că“ se pronunță hotărît împotriva înarmării 
Germaniei occidentale.

Președinte al Consiliului național a fost 
ales Maurice Lacro x, vicepreședinți — Gru
ber și Robert Bessege, secretar general — 
Camille Val.

dicia în ultimă instanță integritatea statului 
austriac.

Partea sovietică propune ca Consiliul aliat 
să adopte în această privință următoarea ho
tărâre:

„Consiliul aliat constată că staționarea pe 
teritoriul zonei franceze de ocupație din Aus
tria a unor truipe aparținînd forțelor armate 
ale Statelor Unite ale Ămericii, reprezintă o 
încălcare a acordurilor încheiate la 9 iulie 
1945, intre guvernele Uniunii Republicilor 
Sovietice Socialiste, Regatului Unit, Statelor 
Unite ale Americii și Republicii Franceze 
cu privire la zonele de ocupație din Austria 
și cu privire la administrarea orașului Viena 
și a acordului încheiat la 28 iunie 1946 cu- 
privire la mecanismul de control în Austria.

Pornind de la necesitatea respectării stricte 
a acordurilor 6Us menționate, dintre guvernele 
celor patru puteri, Consiliul aliat cere părții 
americane să retragă de pe teritoriul zonei 
franceze de ocupație din Austria trupele diz- 
locate acolo și care aparțin forțelor armate 
ale S.U-A. și să lichideze instituțiile mili
tare și instalațiile militare americane exis
tente în zona franceză de ocupație".

Dat fiind refuzul reprezentanților puteri
lor occidentale de a 
propunere sovietică, 
o hotărîre de comun

accepta sus-menționata 
nu s-a ajuns la nici 
acord.

național din Indonezia
punerea unor eforturi continue în vederea 
reunirii Irianului de vest cu Indonezia, pen
tru lichidarea influenței capitalului olandez, 
pentru intensificarea exportului și importului 
nu prin intermediul străinilor ci prin fir
mele naționale indoneziene, pentru ridicarea 
generală a bunăstării întregului popor.

In cuvîntarea sa, primul ministru Sastroa- 
midjojo a asigurat partidul că guvernul va 
duce cu perseverență o politică de pace și 
ridicare a bunăstării poporului.

Președintele Sukarno a rostit apoi o,amplă 
cuvîntare. El a subliniat importanța unității 
tuturor partidelor și tuturor păturilor popu
lației din Indonezia. Numai prin unllalea 
tuturor forțelor, a spus el, vom putea obține 
victoria definitivă.

Sukarno a analizat în mod amănunțit pro
blema Irianului de vest, subliniind că lupta 
pentru Irianul de vest va continua.

• ★

Politica actuală a Marii Britanii, 
o politică primejdioasă

nu mai tulbure pacea

acord, 
ca 
pe 

1 ll-

de

post-belică față de Germania. Ne amintim 
de pildă că în acordul de la Potsdam, care 
a fost semnat și de șeful guvernului englez, 
se află înscrise aceste cuvinte exprimind 
voința tuturor popoarelor: ...„Militarismul 
german și nazismul vor fi smulse din ră
dăcini și aliații vor lua, de comun 
acum și în viitor, și alte măsuri pentru 
Germania să nu mai amenințe niciodată 
vecinii săi și să 
tregiî lumi".

In acest tratat
20 de ani se mai 
poate de limpede că 
părți contractante se obligă să nu 
nici un fel de alianțe și să nu ia parte la 
nici un fel de coaliție îndreptate împotriva 
celeilalte părți contractante". După cum se 
arată în nota guvernului sovietic, Uniunea 
Sovietică și Anglia au căzut de acord pe 
baza acestui tratat să conlucreze în perioa
da de după război într-o strînsă colaborare 
prietenească în scopul organizării securității 
în Europa, obligîndu-se de asemenea să-și 
acorde orice ajutor militar și alt ajutor mu
tual și sprijin în cazul cînd una din părți 
ar fi supusă din nou unei agresiuni din par
tea Germaniei.

Faptele ne arată însă că guvernul brita
nic ignoră cu bună știință aceste angaja
mente. Ratificarea acordurilor de la Paris, 
colaborarea cu militariștii vest-germani, co
laborară îndreptată împotriva aliatului so
vietic, dovedesc fără putință de tăgadă că 
guvernul britanic a imprimat politicii 
externe cursul primejdios al pregătirii 
aventuri militare împotriva țărilor din 
gărul democrației și al păcii.

Guvernul Uniunii Sovietice a atras în 
numărate rînduri atenția guvernului englez 
asupra primejdiei pe care o reprezintă po
litica de reînviere a militarismului german. 
Guvernul britanic a respins însă rînd pe 
rînd toate propunerile sovietice privind re
glementarea problemei germane și crearea 
unui sistem eficace de securitate colectivă 
în Europa. Respingînd toate aceste propu
neri, guvernul englez a arătat că nu vrea să

încheiat pe o durată 
prevede de asemenea cît 6e 

„fiecare din înaltele 
încheie

sale 
de 
la-

ne-

Dezbaterile din Adunarea Națională franceză 
în legătură cu ratificarea acordurilor de la Paris

PARIS 21 (Agerpres). — La 20 decem
brie Adunarea Națională a Franței a înce
put dezbaterile privind ratificarea proiectu
lui de lege în legătură cu acordurile de le 
Paris. Deși fuseseră fixate pentru dimineața, 
dezbaterile s-au deschis abia în cursul după- 
amiezlî, deoarece în aceeași zi a avut loc 
votul de încredere cerut de guvern pentru 
bugetul statelor asociate.

Raportorul comisiei pentru Afacerile Ex
terne în problema „restabilirii suveranității" 
Germaniei occidentale, Germain Isorhi, s-a 
oprit asupra modificărilor aduse de acordu
rile de la Paris statutului vest-german. El 
a depus toate eforturile pentru a ascunde 
primejdia pe care o reprezintă pentru Franța 
și pentru pacea Europei acordurile de la 
Paris.

Isorni a caracterizat acordurile de la Pa
r's drept „o desăvîrștre inevitabilă a poli
ticii atlantice". El a insistat asupra ratifi
cării acordurilor de la Paris afirmind că în 
caz contrar „Franța și-ar pierde prestigiul".

Un alt raportor al Comisiei pentru Aface
rile Externe, Vendroux, și-a consacrat rapor
tul problemei Saarului. El a recunoscut 
că raportul său a fost aprobat de Comisie 
cu o îngrijorare resemnată stîrnită de po
ziția guvernului de la Bonn ta problema 
Saarului. El și-a exprimat regretul că Ger
mania occidentală „nu dă dovadă în aceas
tă privință de un minimum de Înțelegere".

„Reînarmarea
Germaniei occidentale, un paradox 

nemaipomenit”
Deputății au ascultat cu mare atenție pe 

raportorul comisiei pentru Apărarea Națio
nală, deputatul radical Badie. (N.R. — se 
știe că această comisie s-a pronunțat pen
tru amînarea dezbaterilor asupra acorduri
lor de la Paris). Badie a subliniat că acor
durile privind înarmarea Germaniei occi
dentale, reprezintă o mare primejdie pentru 
Franța. „Ni se cefe, a spus el. să adoptăm 
o hotărîre extrem de serioasă care poate 
schimba soarta, Franței și a Europei... Este 
pur șl simplu nemaipomenit, ca după zece 
ani de la semnarea tratatului franco-sovie- 
tic, guvernul să găsească de cuviință 6_ă 
inițieze încheierea acestor acorduri. Faptul 
că n-au găsi-t nimic mai bun decît 6ă înar
meze Germania constituie un paradox nemai
pomenit, paradox nemaiauzit".

Raportorul a subliniat in continuare că 
ratificarea acordurilor de la Paris ar împin
ge Franța pe calea goanei înarmărilor șl ar 
provoca noi dificultăți militare. In același 
timp diviziile vest-germane înarmate cu ar
mament modern vor fi cu mult mai puter- 

■ nice decît diviziile franceze.,
„Ar fi prematur, dacă nu chiar primejdios, 

a adăugat Badie, ca in aceste condiții să 
se ratifice acordurile de la Paris șl să se 
acorde Germaniei dreptul de a crea o ar
mată. Amînarea dezbaterilor propusă de co
misia pentru Apărarea Națională ne-ar per
mite să evităm adoptarea în grabă a unor 
hotăriri de care depinde viitorul Franței. 
Această amtaare ne-ar permite să nu ignorăm 
în mod necugetat șansele unor tratative cu 
Răsăritul oare pot duce la coexistența pașnică 
pe care noi o dorim. Amînarea dezbaterilor 
reprezintă o hotărîre înțeleaptă". Raportul lui 
Badie a fost primit cu aplauze de către de
putății diferitelor grupuri parlamentare.

Andre Hughes (radical) a prezentat In 
ședință raportul comisiei pentru problemele 
economice.

După ce acesta a urcat la tribună, depu
tatul comunist Francois Billoux l-a între
bat: „In numele cui vorbiți? Raportul dvs. 
a fost aprobat cu zece voturi contra șapte 
din cei 44 de membri ai Comisiei. 
ascundeți acest fapt?»*

Andre Hughes a declarat că prin 
carea acordurilor de la Paris, Franța ar do
vedi „bunăvoința sa“ și că „este necesară 
o colaborare economică între puterile occi
dentale’’.

După cuvîntarea deputatului Hughes, dez
baterile s-au suspendat, urm'nd a fi reluate 
marți dimineața. Dezbaterile s-au deschis 
într-o atmosferă de presiune vădită exerci
tată asupra Franței de cercurile guvernante 
din S.U.A. șl Anglia. După cum se știe, 
scopul principal al sosirii la Paris a lui 
Dulles și Eden, care au participat la sesiu
nea consiliului Uniunii Atlantice, era de a-1 
sprijini pe șeful guvernului francez, Mendes- 
France, să obțină ratificarea acordurilor.
★ ★ -................................

De ce

ratifi-

țină seama de obligațiile internaționale 
care-i revin pe baza tratatului anglo-sovietic.

Poporul engloz se opune realizării tuturor 
acestor planuri. El nu poate uita pe fii săi 
care au căzut în lupta impotriva hitlerismu- 
lui, după cum nu poate uita nici sălbateca 
bombardare a orașelor sale de către aviația 
lui Goering. Iată de ce în timpul dezbateri
lor din Camera Comunelor privitoare la a- 
cordurile de la Paris — după cum anunța 
agenția France Presse — „expunerea lui 
Eden a fost întreruptă un moment de ma- 
nifestanțî care în tribuna rezervată publicu
lui au strigat „Jos reînarmarea germană" 
și au aruncat manifeste în sală".

Presiunea poporului englez a determinat 
în bună măsură șl atituainea multor depu- 
tați față de acordurile de la Paris. Această 
opoziție s-a oglindit și în rezultatul votului 
din Camera Comunelor, unde „de fapt — 
subliniază agenția Reuter — moțiunea gu
vernamentală a fost votată de mai puțin de 
jumătate din numărul deputaților din Ca
meră, un anumit număr de deputați conser
vatori abținîndu-se de asemenea de la vot".

Pentru a adormi vigilența popoarelor, po
liticienii englezi, în cor cu ceilalți politicieni 
occidentali, susțin teza falsă că ratificarea 
acordurilor de la Paris și remilitarizarea 
Germaniei occidentale nu ar micșora pers
pectivele tratativelor și ale unui acord între 
state.

In timpul dezbaterilor din Camera Comu
nelor, un deputat laburist l-a întrebat pe 
primul ministru „dacă nu crede că ar fi to
tuși înțelept" să se trateze cu U.R.S.S. 
„înainte de a se lua măsura irevocabilă de 
a se crea două Germanii divizate și înar
mate", la care Churchill a răspuns: „Sînt 
de părere exact contrarie". Ministrul Afaceri
lor Externe al Angliei, Eden, a ajuns chiar 
pînă Ia a afirma că, după ratificarea acor
durilor de la Paris, posibilitățile unor tra
tative cu Uniunea Sovietică „vor fi mai 
bune decît oricînd pînă acum" și că „mem
brii Camerei vor fi bucuroși să afle că rezul
tatul va fi o destindere a încordării, un acord 

„Acordurile de la Paris nu sînt 
o consecință a politicii Franței...”

PARIS 21 (Agerpres). — Adunarea Națio
nală franceză s-a întrunit marți dimineața 
pentru a continua dezbaterile asupra acor
durilor de la Paris.

Deputatul Andre Liautey (partidul țără
nesc) vorbind în numele comisiei financiare, 
a prezentat raportul comisiei sale, și a ex
pus motivele pentru care această comisie s-a 
declarat împotriva ratificării acordurilor. 
Aceste motive sînt următoarele: 1. Comisia 
se împotrivește reconstituirii unei armate 
germane; 2. Comisia se teme ca aceste acor
duri să nu dezlănțuie în Europa occidentală 
o cursă a înarmărilor ale cărei efecte ar li 
dezastruoase.

Raportorul comisiei industriale, socialistul 
Chupin, s-a declarat în favoarea acordurilor 
de la Paris.

După cuv'ntaraa raportorului comisiei sta
telor asociate, Delussac, care de asemenea 
s-a declarat pentru votarea acestor acorduri, 
ședința a fost suspendată. Ea a fost reluată 
la începutul după amiezei, primul vorbitor 
fiind generalul Aumeran (republican inde
pendent). Generalul Aumeran, care în luna 
august s-a declarat împotriva tratatului 
C.D.E., a condamnat și de data aceasta în 
termeni aspri acordurile de la Paris, „A ra
tifica aceste acorduri, a spus el, înseamnă a 
pune pe picioare cele 12 divizii germane. 
Cine va putea opri consecințe e ce decurg 
din aceasta ? Exprimîndu-și părerea că acor
durile de la Paris nu sînt o consecință a po
liticii Franței ci „a politicii domnului Foster 
Dulles", generalul Aumeran a relevat că 
Mendes-France, urmtad politica americană, 
„duce Franța acolo unde ea nu dorește să 
6e afle". In încheiere, el a declarat: „M-am 
gtadit îndelung la problema înarmării 
Germaniei pentru că m-am glndit înde
lung la mijloacele de a feri lumea de tra
gedia războiului. Prin aceasta cer Adunării 
să nu cedeze nici promisiunilor și nici ame
nințărilor".

(j serie de comentatori de presă consideră 
că generalul Aumeran s-a referit la nume
roasele manevre desfășurate în culisele Adu
nării Naționale de către cercurile guverna
mentale cu scopul de a determina pe depu
tați să accepte acordurile de la Paris. Agen
ția United Press relatează că premierul 
Mendes-France, într-o convorbire cu minis
trul britanic Eden, „a promis să facă tot ce-i 
va sta în putință pentru a convinge intran
sigenta Adunare Națională să ratiiice chiar 
săptămîna aeeasta acordurile privind re
înarmarea Germaniei occidentale*'.
„Franța nu are dreptul să respingă 

ideea tratativelor cu U.R.S.S.”
In continuarea dezbaterilor a urmat la tri

bună deputatul Bardoux (partidul țărănesc) 
care a spus printre altele că Franța nu are 
dreptul să respingă ideea tratativelor cu 
Uniunea Sovietică. El a respins acordurile 
de la Paris.

In același spirit a vorbit și deputatul Le- 
bon, fost gaullist, care a declarat: „Nu ar 
fi mai înțelept să căutăm pos bilitățile unei 
reglementări cu Uniunea Sovietică? In loc 
de aceasta, occidentalii, pe măsură ce pri
mesc dovezi de bună voință din partea 
Uniunii Sovietice, le resping devenind tot 
maj exigenli".

Deputatul Jacques Soustelle, fost gaullist, 
a declarat că găsește acordurile de la Paris 
„mai puțin dăunătoare" decît C.D.E. Totuși, 
a subliniat el, „in actuala formă acordurile 
de la Paris conferă Statelor Unite puteri 
discreționare. Ratificarea acestor acorduri 
va pune capăt pentru multă vreme posib li- 
tății tratativelor intre Est și Vest".

Pînă ,în momentul de față mai stat în
scriși la cuvînt 39 de deputați; printre aceș
tia se numără Jacques Duclos, Henri Teit- 
gen, Jules Moch, Daladier, Maurice Schu
man, .D’Astier de la Vigerie, doamna Ga- 

'briei Peri, Pierre Cot și alții.
Agențiile de presă relatează că în cursul 

serii, deputății Badie și Liautey au depus 
pe biroul Adunăr.i o moțiune prin 
amînarea dezbaterilor.

In acest timp, poporul francez 
lupta sa împotriva acordurilor de 
Marți, peste 1000 de delegații din 
din provincie, reprezentând ai minerilor din 
nord și ai pescarilor din Bretenia și Nor
mand a, ai studenților și organizațiilor de 
femei, au sosit la Adunarea Națională pentru 
a declara deputaților că Franța nu mai vrea 
un nou wehrmacht agresiv la granițele sale.
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re, iar apoi tratative**, 
mod intenționat să lase 
tivele cu U.R.S.S. în ceea
acord în problema germană sint posibile și 
după ratificarea acordurilor de la Paris. Dar, 
așa cum se știe, după ratificarea acordurilor 
de la Paris tratativele vor fi lipsite de o- 
biect.

Situîndu-se pe această poziție, guvernul’ 
englez se face complicele cercurilor agresive 
din S.U.A. care urmăresc învrăjbirea între 
state, accentuarea încordării internaționale 
și provocarea unui nou conflict mondial. Si
tuîndu-se pe această poziție, guvernul en
glez a arătat că este dispus să șteargă din- 
tr-o singură trăsătură tratatul anglo-sovie- 
tic. După cum se arată în nota sovietică: 
„După ratificarea acordurilor de la Pai is, 
guvernului sovietic nu-i va rămîne altceva 
de făcut decît să prezinte Prezidiului Sovie
tului Suprem al U.R.S.S. spre examinare 
propunerea de anulare a tratatului de alian
ță în războiul împotriva Germaniei hitleris- 
te și complicilor ei în Europa și de colabo
rare și asistență mutuală după război, în
cheiat între Uniunea Republicilor 
Socialiste și Regatul Unit 
nii".

Crearea blocului militar 
zintă o serioasă primejdie 
mii. El este menit să netezească terenul in 
vederea provocării unor noi agresiuni. Unel
tirile imperialiste determină însă sporirea 
vigilenței popoarelor și luarea măsurilor ne
cesare de întărire a capacității de apărare a 
țărilor iubitoare de pace. Dușmanii păcii tre
buie să înțeleagă cît de hazardate sint unel
tirile lor agresive.
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artistă a po- 
Prem ului

poporului,

PENTRU APARAREA PĂCII 
ȘI SECURITĂȚII COLECTIVE 

IN EUROPA
Ministerul Culturii invită oamenii 

de teatru din București 
!a 4

ADUNAREA 
ce va avea loc joi 23 decembrie ora 11 

în sala Teatrului C.C.S. din Capitală
Adunarea va fi prezidată de

Lucia Sturza Bulandra, 
porului din R.F.R., laureată a 
de Stat.

Vor lua cuvîntul:
Gheorghe Storln, artist al 

laureat al Premiului de Stat.
Ion Manolescu, artist al 

laureat al Premiului de Stat.
G. Niculescu Basu, artist al 
Maria Filotti, artistă emerită.
George Vraca, artist emerit, laureat al 

Premiului de Stat.
Ion Sahighian, maestru emerit al artei. 
Jules Cazaban, artist emerit, laureat el 

Premiului de Stat.
Ion Dacian, artist emerit, laureat al 

Premiului de Stat.
N. Stroe, artist emerit, și 
Septimiu Sever, laureat al Premiului 

de Stat.

poporului,

poporului.

Romanul „Ciocoii vechi și noi“ 
tradus în limba rusă

In Uniunea Sovietică s-au tradus în ulM^ 
mii ani numeroase lucrări ale scriitorilor 
romîni clasici și contemporani. Nu de mult, 
în „Editura de Stat pentru Literatură" din 
Moscova a apărut o nouă tălmăcire. Este 
vorba de „Ciocoii vechi șl noi" de Nicolae Fi- 
limon, roman care constituie o puternică 
demascare a societății de la începutul vea
cului trecut.

—-O“—
Spectacol de gală Ia Opera 
Maghiară de Stat din Cluj

CLUJ. — (de la corespondentul nostruj 
In seara zilei de 18 decembrie la Opera Ma- 
gh ară de Stat din Cluj a avut loc un spec
tacol de gală în cadrul căruia s-a prezentat 
baletul ta trei acte „Năframa", cu muzica de 
Kenessey Ieno, pus ta scenă de Harangozo 
Gyula, maestru emerit al artei din R.P. Un
gară, director de balet al Ogerei de Stat din 
Budapesta. La spectacol, care s-a bucurat de 
succes, au asistat membri ai Academiei 
R.P.R., cercetători științifici și membri ai • 
corpului didactic universitar, invitați la se- . 
siunea filialei Cluj a Academiei R.P.R., frun- *- 
tași în producție din diferite întreprinderi.

O nouă sală de concerte
Marți seara s-a deschis în Capitală o nouă 

sală de concerte, sala Studio a Ateneului 
R.P.R. Aici, Filarmonica de Stat va organi
za în fiecare marți, concerte de muzică de 
cameră la care își vor da concursul tineri 
artiști și se vor executa și lucrări ale tine
rilor noștri compozitori.

In primul concert care a avut loc ieri sea
ra, au fost interpretate: doua fragmente din 
cvartetul în la major de Alexandru Ve'.e- 
horschi și cvartetul in re minor de Dumitru 
Bughici în primă audiție.

A interpretat „Cvartetul tineretului" com
pus din Lucian Savin, vioara 1, Mendy Ro
senblum, vioara 2-a, Wilhelm Berger, violă, 
Alfons Capitanovici, violoncel.

De asemenea, soprana Magda Ianculescu, 
solistă a Teatrului de Operă și Balet al 
RiP.R. și laureată a Concursului Internațio- 
nai „Primăvara la Praga 1954“ a executat 
un bogat program de liduri.

Următorul concert va avea loc marii 28 
decembrie. (Agerpres).

SPECTACOLE
TEATRE; Teatrul de Operă și Balet al 

R.P.R. — orele 19.30: Călărețul de aramă; 
Național „I. L. Caragiale** 
orele 19,30: Matei Millo;
Caragiale" (sala Studio) 
Viață nouă; Armatei (sala Magheru) o- 
rele 19.30: De partea cealaltă; Armatei 
(cal. 13 Septembrie) orele 19.30: Jucătorii 
de cărți și Căsătoria ; Mun'cipal orele 19-30 : 
Pădurea ; Muncitoresc C.F.R. (Giulești) o- 
rele 19.30 : Tania ; Tineretului — orele 19,00 : 
David Copperfield; Opereta — orele 19,30: 
Culegătorii de stele ; Studioul actorului de 
film „C. Nottara" — orele 19.30: Mincino
sul; Ansamblul de estradă al R.P.R. (sala 
din cal. Victoriei 33—35) orele 20; Concert 
de muzică ușoară dirijat de H. Mălineanu ; 
Ansamblul de estradă al R.P.R. (sala din str. 
Al. Popov) — orele 19,30: Magazin de Stat; 
Circul de Stat — orele 20: Primul specta
col.

CONCERTE: La orele 20, în_sala Dalles, 
un concert Glier-Kabalevski.

CINEMATOGRAFE: Patria, I. C. Frimi^^ 
Cei trei mușchetar! ; Republica, Bucureșt^^r 
De doi bani speranță ; înfrățirea între po
poare, Lumina, T. Vladimirescu : Caut o ne
vastă ; Maxim Gorki: Ludwig van Beetho
ven ; Tineretului, Timpuri Noi, Elena Pavel: 
Campionatele mondiale de fotbal; Victoria : 
Circul Slavia ; Gh. Doja : Chibritul suedez ; 
Turnul fecioarei; 8 Martie: Asaltul fortului 
din munți; Unirea : Centru înaintaș ; Donca 
Simo, Cultural: O noapte la Veneția; C. 
David : Zilele mîniei; Al. Sahia, Libertății: 
Epava din largul mării ,'

Timpul probabil
(Buletinul Institutului Meteorologic Central)

In București: Vreme închisă și umedă, fa
vorabilă lapovițel. Temperatura ușor variabi
lă, va fi cuprinsă noaptea între minus 1 șl 
minus 3 grade, ier ziua între 0 grade și plus 
2 grade. Vint potrivit pînă la tare va sufla 
din nord-est.

Pentru următoarele două zile: vreme în
chisă și umedă favorabilă lapoviței 
sorii. Vînt moderat cu intensificări 
rare din nord-est. Temperatura la 
în creștere și apoi în scădere.

In țară: Vreme închisă și umedă 
bilă lapovițel și ninsorii temporare 
mai mare parte a țării. Vînt potrivit din 
nord și nord-vest, cu Intensificări tempo
rare în estul țării. Temperatura ușor-varia
bilă ; noaptea va fi cuprinsă între plus 2 și 
minus 6 grade, iar ziua între minus 4 și 
plus 4 grade.

Pentru următoarele două zile: vremea 
rămîne umedă și cețoasă. Lapoviță și. nin
soare mai abundentă va cădea jn jumăta
tea de nord-est a țării. Vînt potrivit din 
sectorul nordic cu intensificări temporare 
în restul țării.

Temperatura în creștere ușoară la înce
put, apoi în scădere, va fi cuprinsă noaptea 
între plus 2 și minus 6 grade, iar ziua între 
minus 3 și plus 4 grade.

(sala Comedia)
Național „I. L.

orele 19.30:

și ain- 
temdBk 
ince^^^

favora- 
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